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groen eten in komida

  Waarom kinderen vapen 
op de speelplaats

Van arbeidsmarktfinaliteit 
naar Academische eindstop
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AL KERSTPIEK OF STRESSPIEK?
Dé tijd van het jaar breekt weer aan: kerstkraampjes vullen de Grote 
Markt, lampjes schitteren in de straten en als kers op de kerststronk 
is Wrapped weer op Spotify. Op Instagramverhalen pronkt ieders 
meest beluisterde nummer en sommigen behoren zelfs trots tot de 
frequentste luisteraars van hun idool. Een prestatie die niet voor mij 
is weggelegd.

Mijn Spotify Wrapped geeft nooit blijk van enige culturele interesse. Jaar na 
jaar domineren K3, De KetnetBand en de cast van #LikeMe het overzicht. 
Animatorlife, vermeld ik er dan lachend bij. In het beste geval haalt een 
kerstnummer de top vijf, wat meer zegt over mijn enorme voorliefde voor 
kerst dan het muzikale talent van Mariah Carey. Toch identificeer ik mezelf 
als cultuursnob. Ik kan dat beargumenteren door te zeggen dat ik mijn vrije 
tijd in allerhande musea spendeer en meer boeken dan kledingstukken in 
huis heb, maar waarom zou ik? Platforms als Spotify geven me toch wel het 
gevoel dat ik me moet meten en vergelijken met anderen, zelfs me moet 
verantwoorden. Jaar na jaar vraag ik me af of die kinderartiesten niet beter 
plaats ruimen voor Hozier of Maisie Peters. Of misschien moet ik het niche 
gaan zoeken, dat geeft me een geleerdere uitstraling. De cultuurkalender 
van deze  biedt me vast wel inspiratie.

Toegegeven: de omvang van mijn prestatiedrang is eerder atypisch. Niet 
iedereen vraagt zich in de weken naar aanloop van de kleurrijk geanimeerde 
filmpjes af of die zichzelf dit jaar overtroffen heeft. Evenmin schuimt 
iedereen de posts van hun vrienden af om zichzelf zodoende een minder-
waardigheidscomplex aan te praten. De prestatiedruk die bij de naderende 
examenperiode komt kijken, is voor de meesten herkenbaarder: of het nu is 
om het aantal herexamens dit jaar terug te schroeven, een onderscheiding 
te behalen of het thuisfront trots te maken.

Zoals je in deze  kan lezen, is die druk om het alsmaar beter te doen 
niet enkel eigen aan studenten. Onze columnist kaart in zijn brief aan de 
toekomstige rector niet alleen het welzijn van studenten aan, maar ook de 
stressniveaus van academici. Zij kampen met de continue druk om geld 
in het laatje te brengen. Ook buiten de academische context tref je het 
fenomeen aan: de professionalisering sluipt het vrouwenvoetbal binnen en 
die prestatiedrang staat de charme ervan in de weg.

In het beste geval ben ik over anderhalf jaar afgestudeerd, hoewel zelfs 
dat van prestatiedrang getuigt. Dat de druk daarmee niet uit mijn leven zal 
verdwijnen, is me wel duidelijk. 
Zal ik wel snel een job vinden? 
Op mezelf kunnen wonen? Op 
mijn verlanglijstje dit jaar:… 
Verdomme, nu voel ik de druk 
om met een goed antoniem 
van prestatiedrang te komen, 
dat is toch het minste dat 
ik zou moeten kunnen als 
student Taal- en letterkunde?

Pebbles Antonissen, 
hoofdredacteur
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Het is dan de vraag wat we eraan doen.

Studeren aan de universiteit is niet 
voor iedereen een evidentie. Zeker 
niet voor middelbare scholieren 
die er vanuit hun studierichting niet 
op worden voorbereid. Toch zijn er 
studenten die de stap maken.
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GROEN ETEN IN KOMIDA

Zoals wel vaker wanneer je artikel afhangt van 
enkele opwarmheadliners uit de fastfoodmedia, 
is een onmiddellijke nuancering op haar plek. 
Het nieuwe Klimaatactieplan van het UAntwerp 
Climate Team werd al eind 2022 voorgeschoteld. 
De inhoud van zo’n actieplan is heel verscheiden 
en heeft meer vlees aan het bot dan de magische 
80% vegetarische of vegan maaltijden die de pers-
dienst koos als hapklare kop. Klimaatcoördinator 
Matthias Verstraeten en duurzaamheidscoördi-
nator Carla Uwents leggen uit hoe de vork aan de 
steel zit.

Matthias bijt de spits af: “In academiejaar 2018-2019 
is er een eerste klimaatactieplan geschreven door 
het Climate Team. Dat is in 2022 geüpdatet en gaat 
voornamelijk over bedrijfsvoering. Het heeft als 
doelstelling om de universiteit op weg te zetten 
naar klimaatneutraliteit tegen 2030 en haar fossiel-
vrij te maken tegen 2050.” Van het 70 pagina’s 
tellende document gingen er een viertal pagina’s 

uit naar voeding, geen grote portie dus. “Van de 
CO2-uitstoot bevindt 80% zich op mobiliteit en 
infrastructuur. Dat zijn de grote werven, waar dan 
ook veel budgetten voor nodig zijn om de doelstel-
lingen te halen. Als je puur kijkt naar CO2-uitstoot 
is voeding, voor onze instelling althans, niet de 
allerbelangrijkste factor.”

“Wat ook belangrijk is om mee te nemen in het 
verhaal”, pikt Carla in, “is dat het Klimaatactieplan 
in co-creatie is geschreven met meer dan 300 vrij-
willige medewerkers, onderzoekers en studenten. 
Elks van ons wil dat onze universiteit, als orga-
nisatie, werkgever of opleidingsaanbieder een 
bepaalde toekomstvisie heeft. Het Climate Team 
is dus een bottom-uporganisatie die alle lagen 
van de universiteit breed ontwikkelde adviezen en 
doelstellingen meegeeft rondom klimaat en duur-
zaamheid. Die zijn uiteindelijk goedgekeurd door 
het College van Beheer.”

Aan de andere kant van de tafel zitten An Op de 
Beeck en Catherine Ongenae, respectievelijk 
algemeen coördinator komida en diensthoofd 
catering en congreshallen. Ook zij willen de boter 
klaren. Catherine zegt af te willen van de focus op 
de smaakmakende 80%. “Waar het ons om draait, is 
dat er meer plantaardige voeding komt. We willen 
onze studenten niets door de strot duwen, maar 
wel vegetarisch eten vanzelfsprekend maken. Mijn 
eeuwenoude voorbeeld is de tomaat-mozzarella. 
Mensen eten dat omdat dat lekker is, niet omdat 
dat vegetarisch is.” Het vanzelfsprekend maken van 
vegetarisch eten is een grotere hap om te kauwen 
dan louter een veggie-optie aanbieden. An legt uit: 
“Veggie-opties zijn er altijd al geweest, die zitten 
in ons DNA, maar als je het houdt bij een gewone 
worst en een veggieworst, lijkt de vegetarische 
optie al snel een stiefbroertje van het ‘echte’ menu. 
Op die manier experimenteren weinig studenten 
met voeding. In plaats daarvan gaat het om het 
aanbieden van unieke vegetarische gerechten met 
eigen smakelijke namen, zo verleid je mensen om 
eens wat anders te proberen.”

een duurzame geschiedenis
Carla ziet daarom een groot verschil met wat er 
in andere studentenrestaurants gebeurt. “Heel 
onze keuken, ook onze cateringsdienst konventa, 

De studentenrestaurants van UAntwerpen en UGent haalden deze zomer beide de pers met 
opvallend tegengestelde boodschappen. Terwijl UGent het vegetarische aanbod terugschroefde, 
stelde onze eigen universiteit dat ongeveer 80% van de maaltijden vegetarisch of vegan worden 
tegen 2030 in het kader van het nieuwe Klimaatactieplan. Dat UGent nu verslagen afstapt van 
hetzelfde hoopvolle traject waar ze tien jaar geleden aan begon, doet de vraag rijzen of die duur-
zaamheidsprincipes wel zo duurzaam zijn.
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is ondertussen al een dikke tien jaar geleidelijk 
meer duurzaam aan het worden. Dat maakt dat 
we kleine stapjes hebben gezet die organisch zijn 
gegroeid met voortschrijdend inzicht. We merken 
dat de wissel in andere studentenresto’s veel zicht-
baarder en drastischer gebeurt, waardoor je meer 
weerstand opwekt. Gras groeit niet harder als je 
eraan trekt.”

Het duurzaamheidstraject dat komida volgt, 
bestaat al sinds 2012, lang voor er sprake was 
van een climate team. Naar goede gewoonte 
voorzagen de studenten het voorgerecht. An: “Een 
van de startpunten was een week rond duurzame 
vis van studentenclub Fabiant. Het voelde vreemd 
om de week nadien opnieuw elke dag tonijn aan te 
bieden.” Carla vervolledigt het verhaal: “Kort daarna 
zijn we een tweejarig traject begonnen door ons 
te laten begeleiden door Vredeseilanden (tegen-
woordig gekend als Rikolto n.v.d.r.). Denk daarbij 
aan workshops voor de chefs en experimenteren 
met duurzame alternatieven; die houding zijn we 
vast blijven houden.”

Toch valt ook de geleidelijke aanpak op. Zeker de 
studenten wier diploma een wat langere gaartijd 
lijkt te hebben, klagen dat het vet van de soep is. 
Kwatongen menen dat de hedendaagse komida 
slechts een zwak afkooksel is van de goei tijden, 
waar de mayonaise gratis was en je ongelimiteerd 
frieten en kroketten kon bijhalen. Aan de orga-
nisatorische kant deelt men die heimwee niet. 
“Het is een gigantische evolutie geweest”, vertelt 
Catherine. “In 2012 kon je bij gelijk welke maaltijd 
kiezen welke koolhydraten je nam: frieten, puree, 
witte én bruine rijst, kroketten, pasta... Alles stond 
elke dag klaar met gigantische overschotten tot 
gevolg. Vandaag kan je nog steeds vragen om rijst 

in plaats van frieten, maar enkel áls er toevallig ook 
rijst is. Daarnaast zijn er andere maatregelen om 
verspilling tegen te gaan zoals de samenwerking 
met 2 Good 2 Go.”

Dat betekent niet dat overschotten volledig 
verdwenen zijn. “We hebben al enkele keren een 
voedselweging gedaan om te weten wat er blijft 
liggen”, vervolgt An, “en dan ook aan klanten 
gevraagd waarom dat bleef liggen. Zo weten we nu 
dat we niet te vrijgevig moeten zijn met koriander 
in de noedelgerechten, maar ook dat de rijstschep 
in een specifieke komida te groot was. Meten 
is weten; volg je klanten en maak het op maat.” 
Catherine stemt in: “Het blijft een gok hoeveel 
volk je in je restaurants kan verwachten, maar onze 
chefs houden bij welke gerechten het goed doen 
op welk moment van de week.” 

“Onze chefs zijn ondertussen zo ingewerkt dat ze 
de situatie in Gent niet goed begrijpen”, legt An 
uit. “Hun logica is heel duidelijk: ‘Als een product 
niet aanslaat, maak je er toch gewoon minder van?’ 
Ze denken ook actief mee om bijvoorbeeld een 
veggiegerecht volledig vegan te maken. Uiteindelijk 
zijn zij het die de werkdruk ervaren bij het koken, 
maar ik durf te zegen dat als iets goed werkt, ze dat 
ook merken en het ondanks de druk wel herhalen.” 
Een gevolg daarvan is dat elke komida een eigen 
weekmenu heeft. An legt uit: “Er is veel vrijheid 
voor elke chef. Zij bepalen het menu op basis 
van hun specifiek klantenbestand. Het aanbod 
verschilt dus per campus, maar is wel gelijklopend: 
de recepten en prijzen zijn hetzelfde. Bovendien 
zijn specifieke regels rond het aanbod vegetarisch 
en vegan, verschillende prijsklassen, enzovoort.”

de interne keuken
Chefs hebben dus een boel in de pap te brokken, 
maar het gros van het beleid ligt elders. Omdat 
komida geld krijgt vanuit de studentenvoor-
zieningen valt het orgaan ook mede onder de 
stuvoraad. Dat heeft als effect dat studenten-
vertegenwoordigers mee aan tafel mogen 
schuiven. “De studentenvertegenwoordigs is er in 
de coronaperiode gevraagd om de subsidies over 
het hele gamma toe te passen en niet langer, zoals 
voorheen, enkel op de warme maaltijden”, geeft 
Catherine als voorbeeld. “Als gevolg daarvan zijn 
sommige producten in prijs 
gedaald, terwijl de warme 
maaltijden – relatief 
gezien – duurder 
werden. 
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Achteraf gezien was dat een goede zaak, want 
ondertussen blijkt dat de vraag naar warme 
maaltijden aanzienlijk is afgenomen: waar vroeger 
ruim 60% van de maaltijden warm was, komen we 
nu zelfs niet meer aan 40%.” Los van het feit of je 
professor economie het eens zou zijn met deze 
analyse is het duidelijk dat we als studenten ook op 
ons eigen bord moeten kijken als we ontevreden 
zijn over het aanbod van komida.

Dat blijkt des te meer uit de andere initiatieven 
zoals de komida-chat. Tweerichtingsverkeer 
is daar het sleutelwoord, aldus An. “De komi-
da-chat is een makkelijk toegankelijk orgaan 
waar personeelsleden en studenten in vertegen-

woordigd zijn 
en waar wij 

communiceren 
over veranderingen 
die plaatsvinden en waar vragen 
worden gesteld zoals: Hoe vinden jullie 
dat, als we dat plannen te doen? Maar het is ook: 
hebben jullie ideeën? Wat zijn jullie bezorgd-
heden? Er zijn ook de rode en groene kaartjes, 
maar die zijn in onbruik geraakt. We hebben ook 
een mailadres waar je vragen en opmerkingen naar 
kan sturen die dan terechtkomen bij Ida, Ida van 
komida. Toch blijft het basisidee dat wij toegan-
kelijk willen zijn als ploeg; op elk niveau zijn onze 
mensen makkelijk aanspreekbaar.”

Met de informatie die komida krijgt, gaat ze aan de 
slag, al gaat daar soms wel wat tijd over. An geeft 
een voorbeeld: “Een student wees ons erop dat 
het aanbod voor vegans best beperkt is: het kwam 
vaak neer op een hummusvariatie. Dat is iets wat 
je meeneemt, maar waar niet in een-twee-drie een 
oplossing voor voorhanden is.” Ook feedback die 
meer op praktische zaken is gericht, is meer dan 
welkom. Catherine: “Er loopt een proefproject in 
komida Middelheim waar we het cambiosysteem, 
waar de student een deel van het geld moet 
parkeren, vervangen met een applicatie op de 
smartphone die gekoppeld is aan een rekening-
nummer. Zo proberen we op elke verzuchting van 
studenten een antwoord te bieden.”

Ondanks dat alles is komida in tegenstelling tot 
het Climate Team geen bottom-up organisatie. De 
subsidiëring is geen bodemloze honingpot en er is, 
naast klantgerichtheid en duurzaamheids principes, 
een uitgekookte marktstrategie nodig om de kas te 

spijzen. Dat betekent soms moeilijke beslissingen 
nemen. “Studentenvoorzieningen is een groot 
departement”, legt Catherine uit, “waar ook onder 
andere studieadvies, huisvesting en psychosociale 
zorg onder vallen. Het aantal studenten in nood 
stijgt, dus wij willen meer doen met minder. Dat 
is creatief puzzelen om het anders aan te pakken 
zonder dat studenten het voelen.”

financiële kommer
An vertelt hoe komida de doorstart maakte nadat 
de pandemie roet in ieders eten had gegooid. “We 
zijn met een klein team gestart met de hoopvolle 
verwachting dat de wereld terug opstartte, maar 
eigenlijk is het pas dit academiejaar dat het 
opnieuw drukker voelt in de resto’s. Nochtans 
betekent dat niet dat we meer verkopen. Vroeger 
had een kleine 10% van de studenten eigen eten 
mee, tegenwoordig evolueert dat naar de 40%. Er 
is wel een positieve stijging, de eerste maanden lag 
ons rendement 20% hoger dan vorig academiejaar, 
maar als het aantal brooddozen stijgt, komen we 
in de problemen.”

“In zo’n geval zal het ervan afhangen waar de noden 
van komida enerzijds en die van de student ander-
zijds liggen”, zegt Catherine nuchter. “We zullen 
harde, maar bewuste beslissingen moeten nemen. 
We moeten vooral opletten dat het niet zover komt; 

o o k 
buiten de universiteits muren vallen rendementen 
te halen zodat we de continuïteit erbinnen kunnen 
garanderen. Zo is er sinds november een contract 
om te leveren op de Antwerp Management School, 
waardoor we meer kosten kunnen dekken. De 
zwaarste lasten blijven de vaste kosten: of je nu 
voor 50 of 400 man kookt, de lichten moeten 
aanblijven.”

Met de slinkende subsidiëring voor hoger onderwijs 
en het feit dat komida de koek moet delen met 
zoveel andere hongerige monden, is een groter 
budget onwaarschijnlijk. Toch vraag ik, bij wijze 
van amuse-bouche, waar de prioriteiten zouden 
liggen als ze een flinke schep budget bij zouden 
krijgen. “Als we mogen dromen zouden we meer 
à la minute bestellingen van belegde broodjes 
mogelijk maken,” vertelt An. “De personeelskost zal 
zoiets nooit mogelijk maken. Hoewel er al flink op 
personeel bespaard is, zijn die besparingen teniet 
gedaan door indexaties.” Catherine snakt dan weer 
naar waste-free koffie-eilanden. “Eigenlijk moeten 
we wel investeren in zulke systemen; tegen 2025 
willen we verpakkingsvrij zijn. De commerciële 
markt zal pas tegen 2027 in die richting evolueren, 
we zijn dus op onszelf aangewezen.”

Het valt me op dat er bij al die zoete dromen niets 
over de prijsstijgingen van de afgelopen jaren 
gezegd wordt. Dat is in mijn ervaring toch wel de 

grootste pit in 
de zure vrucht voor 

de student die komida nog kent 
van een pre-corona tijdperk. An maakt me 

erop attent dat er dit academiejaar nochtans geen 
prijsstijgingen zijn doorgevoerd. “Dat kan ook niet 
zomaar: er is een door de stuvoraad opgelegd 
prijsplafond van 7 euro per maaltijd, dat er zelfs 
voor zorgt dat bepaalde gerechten uit het aanbod 
verdwijnen. In vergelijking met de private markt 
zijn we nog steeds duidelijk goedkoper, je kan in 
Antwerpen niet zomaar een smos voor 3,60 euro 
of een spaghetti voor 4,80 euro krijgen. Ik hoorde 
een tijdje geleden studenten aan tafel vertellen 
dat onze warme maaltijd goedkoper was dan een 
broodje bij de Panos!”

“Ons doel is niet om spotgoedkoop te zijn”, verdui-
delijkt Catherine, “maar om democratischer en 
toegankelijker te zijn dan de markt. We moeten zo 
veel mogelijk studenten bereiken en dat betekent 
ook ons afstemmen op de gemiddelde student. 
Voor de financieel zwakkere studenten is er 
trouwens een mooi project: via de sociale dienst 
kunnen zij in de vorm van een komidatoelage een 
portefeuille krijgen om bij ons te komen eten.”

vis noch vlees
Het studentenrestaurant wil dus vooral toe -
gankelijk zijn, maar dat is zeker niet het enige. 
Ondanks de afstand van de vermeende methodes 
van UGent, is er volgens Catherine toch een voor-
trekkersrol weggelegd. “We zien het als ons doel 
om jonge mensen te leren hoe ze verantwoor-

delijke keuzes kunnen maken rond voeding. Dat 
naar analogie met hoe iedereen tegenwoordig 
een drinkbus mee heeft, waar twintig jaar geleden 
plastic flesjes nog de norm waren. We willen jonge 
mensen helpen de juiste keuzes te maken en hen 
ervan bewust maken dat vegetarisch eten lekker 
kan zijn.” 

Toch wordt in de praktijk de keuze (gedeeltelijk) 
voor ons gemaakt: op Verkenningsdagen is de chili 
doelbewust sin carne en de Stads campussnobs 
moeten het al lang zonder steaks doen. “Rood 
vlees wordt al een 
tijd  geweerd, 
maar dat 
komt naast 
het duur-
z a a m -
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heidsaspect ook omdat het gewoon te duur 
geworden is”, geeft Catherine toe. An ziet daar 
geen graten in. “Onze ‘komida-bolognaisesaus’ 
is al geruime tijd volledig vegetarisch. We 
hebben daar nooit negatieve commentaar 
over gekregen, weinig mensen schijnen een 
verschil in smaak op te merken.” Dat heeft 
natuurlijk ook te maken met de evolutie van 
de markt, de vleesvervanger van tegenwoordig 
is nu eenmaal aanzienlijk beter dan vroeger.

“Het evolueert heel snel,” pikt Carla in, “maar 
niet altijd op onze schaal. Thuis overschakelen 
is makkelijk: je kiest eens iets anders uit het 
rek, maar voor een grootkeuken moet er 
continuïteit zijn in de bevoorrading en vooral 
het juiste type: je kan geen pakken pasta van 
halve kilootjes opentrekken als je voor 300 
mensen kookt. We hebben geëxperimen-
teerd met biopasta, maar er werd met 
regelmaat slechts de helft geleverd en 
de pasta bleef kleven. Onze chefs 
willen uiteraard een kwalitatief 
product afleveren, lekker 
eten blijft de basis.” 

Toch is ook hier de marktwerking een vlieg in 
de soep. “Als studenten de bio-appels laten 
liggen omdat ze geen mooie ronde vorm 
hebben, heeft het weinig zin om ze aan te 
schaffen.” 

De voorbeelden van aanleveringsproblemen 
en verpakkingen tonen dat duurzaamheid veel 
meer is dan veggie. Matthias bevestigt met een 
voorbeeld: “De quinoa van onze keuken komt 
van een boerderij vlak naast Drie Eiken, wat 
onder meer bespaard op transport. Die 80% 
veggie is een mooie doelstelling, maar slechts 
een stukje van de puzzel. Dat doel is trouwens 
dichter dan je zou denken: het broodjesaanbod 
is nu al 55% vegetarisch of vegan.” Het buffet 
van uitdagingen is dus gigantisch. “Een grote 
uitdaging is de verpakkingen van broodjes 

wegwerken,” zegt Catherine. “We werken 
daarvoor samen met REuse Lab van het depar-
tement Productontwikkeling. We hebben op 
onze universiteit een boel expertise zitten die 
we kunnen en moeten gebruiken. Als we onze 
voortrekkersrol ernstig nemen, kunnen we niet 
altijd wachten op de markt.” 

De uitleg hoe al die andere zaken bekokstoofd 
worden, valt echter buiten het bestek van dit 
artikel. Wat meegenomen moet worden is dat 
komida de stap vooruit wil zetten, ondanks 
de moeilijke oefeningen die gemaakt moeten 
worden. “Enkele jaren geleden hebben we de 
wormenburger mee op het menu gezet”, sluit 
Carla af. “Dat heeft zelfs de pers gehaald. De 
eerste keer was dat een waanzinnig succes: 
iedereen wilde dat komen proeven. Tegen de 

vierde keer dat we die serveerde was alle 
interesse weg hebben we dat dan ook 

afgevoerd. Voor sommige dingen 
is de tijd nog niet rijp.” 

PROFESSIONALISERING
VAN MEISJESVOETBAL

Op een mistige herfstzaterdag breng ik een bezoek aan Sinaai Girls, een voetbalclub in het 
Wase dorpje Sinaai. Bij de binnenkomst valt me meteen een grote affiche op waar ‘girlpower’ 
op staat te lezen. De club is sinds 1983 een vaste waarde in het vrouwenvoetbal. De accom-
modatie, slechts één volledig veld en een ondermaatse parking, doet me niet vermoeden dat 
ze in 2010 nog de finalematch van de Beker van België wonnen  tegen de mauve ladies van 
RSC Anderlecht. Het profvoetbal zei de club onderhand vaarwel. Ze verlegde focus naar haar 
jeugdwerking, het meisjesvoetbal. 

Meisjesvoetbal is de laatste jaren dan ook aan een 
stevige opmars bezig. Tussen 2021 en 2023 groeide 
de sporttak in Vlaanderen met iets meer dan 21%. 
Volgens Voetbal Vlaanderen moet dat nog beter; 
het meisjesvoetbal moet professionaliseren. In 
juni presenteerde zij daarom Futbalista Hattrick, 
een programma om, naar eigen zeggen, de 
cultuurverandering van vervrouwelijking binnen 
het voetbal verder te zetten. Via investeringen 
en gerichte events willen zij het aanbod voor 
voetballende vrouwen vergroten en in de kijker 
zetten. Tempert die vervrouwelijking wel degelijk 
de mannelijke excessen van de voetbalwereld – 
zoals geldzucht en geweld? En welke drempels 
moeten daarvoor nog weggewerkt worden?    
In de kantine van de Sinaai Girls spreek ik Jürgen 

De Bondt, sportief directeur van de club, over 
een van de grootste drempels die het meisjes-
voetbal kent: het gemengd spel. Zijn club is uniek 
op dat vlak. “Wij richten ons inderdaad enkel op 
meisjes”, legt hij uit. “Je ziet in andere clubs wel 
eens een aparte meisjesploeg, maar dat is dan 
vaak een U16-ploeg. In die clubs zijn dus geen 
ploegen waarin meisjes van vijf of zes jaar apart 
kunnen spelen. Wat doe je dan? Je laat ze bij de 
jongensploeg spelen.” In veel Vlaamse voetbal-
clubs worden de twee geslachten nog te vaak tot 
elkaar veroordeeld. Dat zorgt volgens De Bondt 
voor problemen: “Niet elk meisje wil bij jongens 
voetballen, kan bij jongens voetballen of wordt 
geaccepteerd in een jongensploeg. Dat is onze 
bestaansreden. Wij willen meisjes die gewoon 

graag meisjesvoetballen of meisjes die op termijn 
niet meer geaccepteerd worden binnen een 
gemengde groep, de overstap laten maken.”

Ook Marnix Beyen is geen voorstander van 
gemengd spel. Beyen is covoorzitter van meisjes-
club Football Girls Leuven. Daarnaast is hij hoog-
leraar politieke geschiedenis aan UAntwerpen. 
“Hoewel meisjes vroeger in ontwikkeling zijn, zit je 
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een sombere toekomst?
De werkelijkheid is minder rooskleuring dan de 
cultuurverandering waar Voetbal Vlaanderen van 
spreekt. De heersende cultuur in de voetbalwe-
reld lijkt volgens De Bondt onveranderlijk te zijn. 
“De charme van het vrouwenvoetbal wordt deels 
tenietgedaan door de centen. Vroeger werd er enkel 
nationaal een premie gegeven. Nu wordt er al op 
het derde provinciale niveau iets verwacht om te 
voetballen. Door de professionalisering, zoals de 
voetbalbond het noemt, is die cultuur ook bij het 
vrouwenvoetbal binnengesijpeld.”

“Er heerst toch wel nog altijd een positievere sfeer bij 
meisjesvoetbal.” vindt Beyen. “Ik ben scheidsrechter 
geweest bij de U15 jongens. Bij de dingen die ik daar 
hoorde dacht ik: ‘Help’. Ik wou toen niks meer met 
voetbal te maken hebben. Zo’n dingen heb ik nog 
niet gezien bij het meisjesvoetbal.” Beyen denkt wel 
dat er een proces bezig is. “Het is zeker niet dat de 
cultuur van het vrouwenvoetbal in steen gebeiteld 
staat. Het mag niet een soort gegevenheid zijn. Je 
staat al snel in een soort verschildenken tussen 
mannen en vrouwen.”

Inclusiviteit en drempelverlaging zijn nodig, om 
elk meisje de kans te geven met andere meisjes 
te spelen. Om die noodzakelijke investeringen 
door te voeren is geld nodig, ook bij Sinaai Girls. 
De club botst op haar voegen qua ruimte en 
accommodatie. Een wens om uit te breiden koestert 
ze momenteel niet. Als de club haar aanbod toch wil 
vergroten zal er mee gegaan moeten worden met 
de professionalisering. Dan zullen een hoop meer 
meisjes de kans krijgen te voetballen – wat goed is. 
Toch is het risico dat een groot stuk van de ziel dat 
het kleinemeisjesvoetbal nog heeft, in die evolutie 
verloren kan gaan. 

qua snelheid, kracht en intensiteit gewoon met een 
achterstand”, legt hij uit. Al zijn er volgens De Bondt 
ook voordelen aan gemengd spelen. “Momenteel 
is de weg voor vrouwen die de top willen bereiken 
voor 99%  via de gemengde competitie”, erkent 
hij. “Die gemengde competities zijn veel sneller 
en fysieker. Meisjes die daar in meespelen gaan een 
voorsprong hebben op anderen die in gescheiden 
competities opgegroeid zijn.” Beyen merkt op dat 
dat sportieve aspect niet het enige is. “Je hebt 
ook culturele verschillen, het haantjesgedrag van 
jongens bestaat al op vroege leeftijd. Daardoor 
zullen meisjes in de eerste plaats niet geneigd zijn 
te starten met voetballen, en als ze dat wel doen 
haken ze al snel af.” Ook hier is De Bondt het eens. 
Daarbovenop vindt hij dat hoe meer meisjes je aan 
het voetballen krijgt, hoe hoger het niveau auto-
matisch zal worden.

drempelverlagende werking
Een vergroting van het aanbod moet dus het doel 
zijn: enkel zo krijgt elk meisje de kans om met 
andere meisjes te voetballen. De vraag is dan hoe 
je die visie in de praktijk brengt. Bij Football Girls 
Leuven werkt Beyen bewust aan drempelverlaging. 
De club werd met die visie opgericht. “We zagen dat 
jongeren uit kansengroepen wel interesse hadden, 
maar de vaak hoge inschrijvingsgelden niet konden 
betalen. Wij wilden echt bewust een ploeg zijn 
waar we proberen die kwetsbare jongeren actief te 
bereiken.”

Football Girls Leuven brengt drempelverlaging 
in de praktijk. “Dat doen we onder meer door te 
werken met vier verschillende tarieven voor het 
inschrijvingsgeld: een kansentarief met behulp van 
de UiTPAS, een verlaagd tarief, een standaardtarief 
en een solidair tarief.” Ouders kunnen, als zij dat 
wensen, een verhoogd inschrijvingsgeld betalen 
om dat van armere ouders tegemoet te komen. 
“Financieel willen we toch in de eerste plaats die 
interne solidariteit benadrukken. Al het geld dat 
binnenkomt, willen we gebruiken voor het meis-
jesvoetbal.” Die inspanningen werden vorig jaar 
beloond met het Vlaams Sportjuweel voor het 
Warmste Sportinitiatief.

De inclusieve aanpak wordt dus opgemerkt, 
dat ziet ook Beyen. “Ik ben kritisch ten opzichte 
van Voetbal Vlaanderen, maar ik zie wel dat ze 
bepaalde stappen zetten. Ik denk ook dat ons 
voorbeeld daar voor een stuk een rol in speelt. Ik 
wil zeker niet alleen kritiek geven, maar vind wel 
vaak dat ze te traag gaan.” Het beperkte aanbod 
blijft het grootste probleem. “Een van de manieren 
om meisjesvoetbal te stimuleren is het organiseren 
van allerhande Futbalista-evenementen, specifiek 

voor meisjes”, bemerkt hij. “We zien dat meisjes die 
daarnaartoe gaan dat op zich wel leuk vinden. Toch 
zetten ze daarna te weinig de stap naar een door 
jongens gedomineerde ploeg. Wij zeggen dat je 
eerst een aanbod moet creëren.”

voortschrijdende professionalisering
Om een groter aanbod te faciliteren wil Voetbal 
Vlaanderen op financieel vlak bijspringen. Toch 
heeft  dat  niet enkel positieve effecten, vindt 
De Bondt. “Middelen zijn nodig, maar dat is juist 
ook het nadeel. Vrouwenvoetbal is een product 
geworden; zo komt er geld binnen. En als er geld is, 
dan komen er problemen.” De monetaire excessen 
van het mannenvoetbal lijken zich naar het meis-
jesvoetbal te verspreiden. Ook Beyen vindt dat er 
moet worden opgelet met professionalisering. “Het 
meisjesvoetbal biedt kansen om een andere logica 
te doen heersen, maar we moeten heel alert zijn 
om dat ook zo te houden. Jürgen staat daar veel 
dichter bij. Sinaai Girls heeft natuurlijk een vrou-
wenploeg.”

De vrouwenploeg stopte in 2014. “Vanaf een 
bepaald niveau is de charme weg”, zegt De Bondt 
hierover. “Daarom hebben wij vijf jaar geleden 
gezegd dat we ons niet meer inschrijven bij de 
nationale competitie. We wilden niet meedoen 
aan dat financiële gedoe van spelers te moeten 
overtuigen om hier te komen sjotten. We hebben 
ten slotte onze eigen jeugdwerking.” Beyen heeft 
begrip voor die opvatting. “Ik denk dat dat dan een 
voorbeeld is van hoe je daar heel alert mee bezig 
kan zijn. Wij hopen binnen twee jaar een vrouwen-
ploeg te kunnen hebben, maar ook wij gaan geen 
premies uitbetalen.” 
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HOE ZOU HET NOG ZIJN MET... 

HET SCHOONMAAKPERSONEEL?
In het voorjaar van 2021 besloot UAntwerpen te besparen op het 
schoonmaakpersoneel. Die actie kon binnen en buiten de universi-
teitsmuren op veel protest rekenen. Hoe staan de zaken er inmiddels 
voor?  

8 maart 2021. Honderd studenten, personeelsleden en vakbondsmensen 
staan voor het rectoraatsgebouw uit solidariteit met het poetspersoneel 
aan UAntwerpen. Dat personeel heeft pas te horen gekregen dat het wordt 
ontslagen bij ISS, het schoonmaakbedrijf waarmee UAntwerpen in zee gaat, 
en meteen opnieuw wordt aangenomen. Alleen zal het vanaf dan hetzelfde 
werk moeten doen in minder tijd. Academici en studenten protesteren: een 
interne petitie gelanceerd door het 8 Maart Comité haalde in een mum van 
tijd 3.000 handtekeningen. 

Dominique Kiekens, een van de initiatiefneemsters van het 8 Maart Comité, 
vertelt: “Khadija Hyati, voorzitster van het Nederlandse Schoonmakerspar-
lement, heeft na het protest samengezeten met de schoonmakers. Daaruit 
kwam een petitie voort waarin het schoonmaakpersoneel verschillende 
zaken agendeerde. De schoonmakers werken op zeer vroege uren, toch 
was het gebruik van een gsm om hun kinderen ’s ochtends wakker te bellen 
verboden. Op bepaalde campussen mochten schoonmakers louter zwart en 
grijs dragen onder hun plunje. De petitie behandelde ook de uitbetaling van 
loon op een actiedag, samenwerking met het personeel van UAntwerpen en 
de werkdruk. Het poetspersoneel haalde al die zaken binnen, op één issue 
na: het verlagen van de werkdruk.” 

uitbesteding 
UAntwerpen besteedt het schoonmaakwerk uit aan ISS. “Het voordeel aan 
de uitbesteding van schoonmaak is dat we als vakbonden kunnen onder-
handelen op sectorniveau en dat de lonen via uitbesteding in de regel hoger 
liggen”, zegt Inge Gielis (ACV) die met Joke Dupont (ABVV) het schoonmaak-
dossier opvolgt. “Het belangrijkste nadeel is dat de werkdruk voor schoon-
makers in onderaanneming veel hoger ligt en tot onzekerheid leidt: elke vier 
jaar worden de contracten hernieuwd en dan is het de vraag of de klant niet 
louter voor de goedkoopste optie kiest met onrealistische verwachtingen 
voor schoonmakers.” 

“Exemplarisch is dat het schoonmaakpersoneel en hun vaak jonge kinderen 
niet worden uitgenodigd voor het sinterklaasfeest van de universiteit”, vertelt 
Ben Van Duppen. Hij volgde in de Raad van Bestuur het dossier rond het 
schoonmaakpersoneel op en is PVDA-schepen in Borgerhout. “De  schoon-
makers werken voor een extern bedrijf en niet voor UAntwerpen terwijl ze 
wel elke dag de universiteit levensvatbaar houden. Zo zeg je als universiteit 
dat ze er niet bij horen. De acties voor het schoonmaakpersoneel bewijzen 
dat mensen binnen de universiteit vinden dat ze er wel bij horen. Het zijn 
niet alleen getalletjes waarop bespaard kan worden, het gaat over mensen 
van vlees en bloed.” 

beroepseer 
“Als je zeven uur moest werken tussen 6 en 13 uur en dat wordt gereduceerd 
tot vier uur, moet je elders in de dag drie uur krijgen”, vertelt Gielis. “Overdag 
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zijn die uren in de schoonmaak zeer moeilijk te vinden. Dan moet je ’s 
avonds laat elders nog drie uur werken. Dat is nefast voor je familieleven 
en niet alle schoonmakers hebben een auto. Ook is er geen deftige 
autovergoeding.” 

“UAntwerpen zei dat de werkdruk niet zou stijgen en dat men ging 
investeren in machines”, vertelt Céline Gümüs (Comac). “Het aantal uren 
vermindert, maar de universiteit verkleint niet en het aantal studenten 
neemt toe. De opdracht van schoonmakers is nu om visueel te kuisen: 
zolang het er maar oké uitziet. Als je alles half en vlug moet doen, haal je 
geen voldoening uit je werk.” Gielis spreekt van een delicaat onderwerp. 
“Ook al wil je de afwas doen, je mag geen werk doen dat de klant niet 
betaalt. Tegelijk is het ook gemakkelijk gezegd om oppervlakkiger te 
kuisen; schoonmakers vrezen controles van de inspectie en zitten begrij-
pelijk niet te wachten op negatieve beoordelingen. Bovendien, wie wil 
hun job niet goed doen?” 

nieuw contract 
Over anderhalf jaar sluit UAntwerpen een nieuw contract met een 
schoonmaakbedrijf. Gümüs en Van Duppen pleiten voor sociale clausules 
in de contracten en het liefst zien ze de schoonmakers geïnsourcet. “Ze 
maken de slechtste uren en verdienen het minst. Vaak zijn het alleen-
staande moeders in een erg precaire situatie. Het is belangrijk dat op zijn 
minst de werkdruk weer op het oude niveau komt.”

Voor Gielis is het belangrijk dat er alvast niet in zee wordt gegaan met 
dubieuze firma’s: “Dat moet je ISS nageven: wanneer er een probleem is, 
staan ze open voor overleg. Daarnaast moet de universiteit afvragen of 
al het personeel en de studenten tevreden zijn over de schoonmaak. Ik 
denk dat dat niet altijd het geval is: het personeel wil niet bezig zijn met 
vuile afwas en studenten hebben graag een proper afgekuist bankje. Ook 
is het belangrijk dat de werkdruk wordt verlaagd en de planning wordt 
aangepast zodat er plaats is voor voltijdse contracten overdag. Bij het 

vorige contract heeft men zich te weinig afgevraagd wat het beste voor 
de schoonmakers en de universiteit is, maar begon men te vergelijken 
met andere universiteiten. Als de kwaliteit daar ondermaats is, helpt 
die vergelijking je niet vooruit. Idealiter worden de schoonmakers niet 
gezien als kostenpost, maar als essentieel onderdeel van de academische 
gemeenschap en wordt hun werk ook financieel gewaardeerd.”

De geïnterviewden wijzen erop dat de Vlaamse regering haar financie-
ringsbeloften niet nakomt (zie pagina 25) en dat het vooruitgang is dat het 
hoger onderwijs hiertegen op straat komt. “De Vlaamse regering creëert 
een context die universiteiten doet besparen”, zegt Van Duppen. “Trap je 
dan naar boven of zoek je geld bij wie het minst vocaal is?” Kiekens vult 
aan: “De ene universiteit zal minder in infrastructuur investeren, UAnt-
werpen zet in op de zogenaamde kerntaken. Behoort het werk van de 
schoonmakers daar dan niet toe?” 

tekst: Matthias Vangenechtenbeeld: Hanne Colettelay-out: Emma Mertens
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MEAT HALFWAY
“Het is belangrijk dat vleesvervangers op vlees lijken.” Volgens Jaap 
Korteweg, directeur van De Vegetarische Slager, houden vegetariërs 
van vlees. “Dat verklaart waarom er weinig vegetariërs zijn.” Hij stelt 
dat “vleesvervangers zoveel als mogelijk op echt vlees moeten lijken 
om daar verandering in te brengen”. 

De afgelopen jaren worden alsmaar meer mensen vegetariër. Ondertussen is 
6% van de Belgische bevolking vegetarisch. Dat zijn een half miljoen mensen 
die bewust voor een andere levensstijl kiezen, zij het onderling met andere 
motieven. Niet alle vegetariërs zijn principieel vegetarisch. Daarmee wil ik 
zeggen dat iemand vegetarisch wordt omdat die vindt dat er geen dieren-
leed gepaard mag gaan met eten. Ook zijn er vegetariërs met motieven zoals 
het klimaat, hun gezondheid of de lekkere smaak van vegetarisch eten. Als 
mensen daarom vegetarisch worden, wil dat niet zeggen dat ze vlees niet 

lekker vinden. Integendeel zelfs, ze hebben waarschijnlijk 
evenveel moeite met vegetarisch worden als overtuigde 

vleeseters.

Daarom is een vleesvervanger belangrijk. Die kan hen 
namelijk enorm helpen met de overstap naar vegeta-
risme, zeker als de textuur en smaak van de vleesver-
vanger die van echt vlees kan evenaren. In tegenstel-
ling tot principiële vegetariërs kunnen zij dus net wel 
genieten van een vleesvervanger die op vlees lijkt, 
terwijl principiële vegetariërs allicht liever gerechten 

eten die allesbehalve op vlees lijken.

Er is discussie over of vleesvervangers op vlees mogen lijken. “Vegetariërs zijn 
toch vegetariër omdat ze helemaal niets willen eten dat op vlees lijkt?”, gaat het 
argument. Overtuigde vegetariërs hebben inderdaad niet meer de behoefte 
aan vlees die vleeseters hebben. Zij gaan na een tijdje creatiever koken met 
basisproducten in plaats van met vleesvervangers. Vleesvervangers zijn dan 
ook niet bedoeld voor vegetariërs, maar om vleeseters te overtuigen of om 
het laagdrempelig te maken om vleesvervangers uit te testen.

Tegelijkertijd is er kritiek op de namen die de alternatieven dragen. Namen 
als “veggieburger” en “vegaworst” zouden misleidend zijn voor consumenten 
en de Europese landbouwlobby bestempelt ze zelfs (onterecht) als ‘culturele 
kaping’. Het Europees Parlement stemde in 2020 dan ook tegen hun voorstel 
om vleesbenamingen alleen aan vleesproducten toe te kennen. Het maakt 
de producten immers herkenbaarder en makkelijker om naar te verwijzen. 
Bovendien zijn de benamingen niet misleidend omdat elke winkel een aparte 
vegetarische afdeling heeft en ook maakt de naam het makkelijk voor vlees-
eters om de producten te testen.

Vleeseters zijn kortom de voornaamste doelgroep van vleesvervangers. De 
naam en de vorm van vleesvervangers zijn dus een goede manier om vegeta-
risme te promoten, omdat ze door hun voorkomen de pijn van het gemis van 
vlees efficiënt kunnen stillen. 

OP
IN

IE VAPE-IDEMIE
De laatste maanden zijn vapen en roken volop in het nieuws. Vooral vapen is razend populair 
bij kinderen en jongeren van twaalf tot achttien jaar. Reden om ons zorgen te maken? Ik sprak 
met Filip Lardon, professor en vicerector aan onze universiteit, en diensthoofd van het Centrum 
voor Oncologisch Onderzoek (CORE). Als kankerspecialist vertelt hij mij over de stand van 
zaken.

Of het aantal rokers stijgt of daalt, is niet helemaal 
duidelijk. ”Er zijn cijfers die een status quo 
stellen,” vertelt Lardon, “maar ook voor een lichte 
stijging en daling zijn statistische argumenten te 
geven. Stel nu dat het een status quo is, dan is dat 
nog slecht nieuws. Het aantal rokers moet naar 
beneden. In België sterft er elk half uur iemand 
door de gevolgen van roken. Dat zijn er bijna 
15.000 per jaar. Dan is het voor kankerspecialisten 
echt dweilen met de kraan open. Zeker als je weet 
dat het heel moeilijk is om longkanker te genezen 
en dat longkanker voor 80 tot 90 procent door 
tabak veroorzaakt wordt.”

vapende kinderen in de klas
Het aantal rokende jongeren baart Lardon 
zorgen. “Zeker in meer praktijkgerichte scholen 
zijn er nog veel rokende jongeren. Ik ga vaak naar 
secundaire scholen en ondertussen ook naar 
lagere scholen met mijn antirookpakket: Een teer 
onderwerp voor nicotieners. Zo probeer ik zoveel 
mogelijk jongeren te informeren over de gevolgen 
van roken.” Daar hoort ook het populaire vapen 
bij. “Vooral in secundaire scholen is het zeer 
opvallend. De laatste jaren spreken leerkrachten 
en directies mij steeds vaker aan over vapen. In de 
toiletten, op de speelplaats en in de klas, overal 
wordt er gevapet. Het gaat echt als een sneltrein. 

Vapende tieners worden ook almaar jonger. Dat 
zie ik vooral in de enquêtes die ik afneem bij mijn 
schoolbezoeken. Bij een lagereschoolbezoek op 
Werelddag zonder tabak vroeg ik aan een groep 
van 200 kinderen wie er wel eens vapet. Bijna  20 
kinderen staken hun hand op. Dat wil zeggen dat 
bijna 10 procent van hen vapet.” 

“Het lijkt op het eerste gezicht niet zo heel erg 
veel, maar de situatie is toch schrijnender dan 
je zou denken”, vertelt Lardon. “Wanneer ik aan 
een groep jongeren van zestien en zeventien 
jaar vroeg of ze een vape met of zonder nicotine 
gebruikten, zeiden de meesten dat ze een vape 
zonder nicotine gebruikten. Wanneer ik hen dan 
vroeg of ze een wegwergvape of een elektrisch 
toestel gebruikten, antwoordde zo goed als 
iedereen dat ze een wegwerpvape hadden. Wat 
ze niet beseften, is dat quasi alle wegwerpvapes 
nicotine bevatten. Ze weten zelf dus niet dat ze 
met een extreem verslavende drug bezig zijn. Erg 
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verontrustend, maar het verontrust mij nog vele 
malen meer dat ik 10 procent vapende kinderen 
aantref in een lagere school. Ook zij gebruiken 
wegwerpvapes.”

Hoewel de cijfers die Lardon aanhaalt enorm 
zorgwekkend zijn, stipt hij toch aan dat vapen niet 
zo erg is als de tabakssigaret. “Het grote verschil 
is dat je bij een tabakssigaret tabak verbrandt 
terwijl er in een elektronische sigaret geen tabak 
zit. In die tabak zitten meer dan 4000 schadelijke 
stoffen, waaronder veel kankerverwekkende. 
Door die stoffen te verbranden ga je nog veel meer 
schade aanrichten. In een elektronische sigaret 
of een vape zit een vloeistof die verdampt. Dat 
is een groot verschil, want in die vloeistof zitten 
minder schadelijke stoffen dan in tabak. Er zitten 
nog wel honderden chemicaliën in, waarvan tien-
tallen die schadelijk zijn, maar dat is veel minder 
dan in een tabakssigaret. Dat maakt dat ik niet zo 
negatief ben over de vape. Een vape heeft voor 
mij absoluut bestaansrecht, maar alleen met het 
doel om een roker te doen stoppen met roken. 
Dat is ook de reden waarom de vape op de markt 
is gebracht: rokers een minder schadelijk alterna-
tief aanbieden.”

van stop tool naar trendy gadget
Hoewel de vape op de markt gebracht werd als 
stop tool voor rokers, zijn ex-rokers niet de enige 
vapers. “Het grote probleem is dat kinderen en 
jongeren de vape ontdekten. Dat is natuurlijk het 
verdienmodel van de vape-industrie; ze zoeken 
replacement smokers omdat ze zien dat er 

minder of zeker niet meer jongeren beginnen met 
roken. Door een kleurrijk, schijnbaar onschuldig 
elektronisch toestelletje op de markt te brengen 
dat ook nog lekker smaakt, gaan die jongeren 
uiteindelijk toch vapen. Door het imago van vapen 
heel onschuldig te houden, creëert de industrie 
cliënteel. Want de kinderen die beginnen vapen, 
raken uiteindelijk verslaafd aan nicotine.”

De lekkere smaakjes van de vape zijn te aanlok-
kelijk voor kinderen. “Er zijn op dit moment 
wereldwijd meer dan zevenduizend smaakjes. Het 
begon met framboos, kiwi en watermeloen, maar 
ondertussen zijn ook suikerspin, pannenkoek 
en gummibeer vapesmaken.” Zo wordt pijnlijk 
duidelijk dat die smaakjes gericht zijn op kinderen. 
Het is dan uiteraard de vraag of we dat niet 
moeten verbieden. Lardon legt uit: “In Nederland 
worden vanaf januari 2024 alleen nog vapes met 
tabakssmaak verkocht. Ik zit zelf in de Hoge 

Gezondheidsraad van België, maar wij hebben 
geadviseerd om de smaakjes niet te verbieden. 
We hebben dat oorspronkelijk niet gedaan omdat 
we toch de kans willen geven aan de verstokte 
roker die wil stoppen met roken, maar dan alleen 
met frambozensmaak. We willen het risico niet 
nemen dat iemand niet stopt met roken omdat er 
alleen vapes bestaan met tabakssmaak.”

Lardon twijfelt nu over die beslissing: “Zeker 
smaken als gummibeer en profiterole zijn 
problematisch. Minister van Volksgezondheid 
Frank Vandenbroucke heeft ondertussen de 
felle lichtjes en kleurtjes van vapes al verboden 
op advies van de Hoge Gezondheidsraad. Ook 
de verpakkingen worden neutraler. We hoeven 
de verpakkingen niet diezelfde groenbruine 
kleur te geven met shockerende foto’s zoals op 
een tabakssigarettenpakje, maar er moet geen 
lachende aardbei op staan. Dat maakt alleen maar 
dat het imago veel onschuldiger is.”

rookvrije campussen?
Ook aan onze universiteit zijn er heel wat mensen 
die roken. Lardon voelt mijn vraag al aankomen 
wanneer ik begin over het rookgedrag van univer-
sitairen. “Moeten we onze campussen niet rookvrij 
maken? Misschien zijn we dat aan onszelf verplicht, 
denk ik dan. Zeker op Campus Drie Eiken, een 
gezondheidswetenschappencampus. Aan de 
andere kant moeten we natuurlijk aan iedereen 
denken. Je kan personeel of studenten die toch 
nog roken niet verplichten twee kilometer verder 
te fietsen om daar hun rookpauze te nemen. Dat 

is de reden die vaak gegeven wordt om het rookverbod nog 
altijd tegen te houden en dat begrijp ik ook wel.”

Lardon stelt zelf voor om te beginnen met een sensi-
biliseringscampagne op alle campussen. Hij zou vooral 
inzetten op bewustwording door de studenten en perso-
neelsleden te confronteren met harde cijfers. “Tijdens 
de corona pandemie hebben we nooit zoveel doden ten 
gevolge van corona gehad, maar er sterven al zo lang 15.000  
Belgen per jaar door roken. Misschien moeten wij het 
dan eens aandurven om een statement te maken en het 
roken aan banden te leggen op onze universiteit. Dat wil 
niet meteen een verplicht rookvrije campus zeggen, maar 
wel een gevraagd rookvrije campus. Mensen die het dan 
echt niet kunnen laten om te roken mogen dat nog even, 
maar daarna zou ik uiteindelijk toch wel richting verplicht 
rookvrije campussen willen gaan.”

Wanneer ik aanhaal dat rookvrije campussen best weleens 
een onderwerp mogen zijn bij de aankomende rector-
verkiezingen, reageert Lardon enthousiast. “Mochten 
de studenten nu zelf zeggen dat ze niet meer willen 
meewerken aan deze absurditeit, zou dat inderdaad heel 
mooi zijn. Er gaan natuurlijk een aantal studenten tegen 
zijn. Ik begrijp dat ook wel, maar aan de andere kant zijn 
we een universiteit met heel goed biomedisch en medisch 
onderzoek dat resulteerde in veel waardevol gepubliceerd 
onderzoek naar longkanker. In dat opzicht mag de vraag 
naar een rookvrije universiteit eigenlijk geen bijvraag zijn. 
Het gaat om duizenden mensenlevens per jaar. Dus ik zou 
het natuurlijk heel fijn vinden moesten we met die vraag 
naar buiten komen. Het is geen gemakkelijk te beant-
woorden vraag, maar misschien moeten we ze toch wel 
eens durven stellen.” 
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TUSSEN WAL EN SCHIP
In de vorige editie van  kon je een uitgebreid dossier lezen 
over moderne slavernij, met name over de zaak rond Borealis, een 
multinational in de Antwerpse haven. Maar hoe is het leven op 
de schepen die aanmeren in de haven? Havenaalmoezenier Marc 
Schippers van het Zeemanshuis in Antwerpen licht toe.   

Het Antwerp Harbour Hotel, dat naast de 
functie van hotel ook de functie van zeemans-
huis heeft, is gelegen op de Noorderlaan. 
Zeevaarders kunnen er even uitblazen in een 
bar, maar krijgen er ook spirituele, praktische 
en materiële ondersteuning. Zo is er een 
winkeltje dat elke avond open is, inclusief op 
zon- en feestdagen. Elke avond zijn er bussen 
beschikbaar om zeelieden van linker- en rech-
teroever naar het Zeemanshuis te brengen, en 
terug naar het schip om 23 uur. 

Antwerpen telde vroeger een tiental zeemans-
kerken, van een Noorse tot een Duitse, die zich 
allemaal situeerden op en rond de Italiëlei. Dat 
waren ontmoetingsplaatsen en plaatsen om 
het geloof te belijden. “De scheepsbemanning 
was toen monocultureel”, vertelt Schippers. 
“Zeevaarders konden toen terecht in een eigen 
kerk. Dat is nu wel veranderd. De West-Eu-
ropese bemanning is te duur en richt zich 
op specifieke sectoren. Nu heb je makkelijk 

zeven nationaliteiten op één schip. Een derde van 
de scheepsbemanning wereldwijd komt uit de  
Filipijnen. Filipino’s kunnen goed Engels en hun 
salariswensen zijn lager, terwijl ze wel regelmatig 
acht maanden of meer aan boord verblijven, waarna ze twee of drie 
maanden thuis zijn en dat dertig of vijfendertig jaar lang.” 

vergeten groep 
Er zijn redenen genoeg te bedenken waarom zeevaarders zich in een sociaal 
kwetsbare positie bevinden. “Het is een gemakkelijk vergeten groep. Ze 
hebben niet de Belgische nationaliteit, ze betalen geen belastingen en ze 
stemmen niet. Waarom zouden de Belgische autoriteiten interesse hebben 
in het lot van de zeevaarders? Het zijn vaak mensen die uit ontwikkelings-
landen komen en geen uitweg hebben. Staken is moeilijk. In sommige 
landen staat op muiterij zelfs de doodstraf.” 

Het mag misschien verwonderen, maar de meeste schepen komen uit 
Panama en Liberia. “Dat zijn de zogenaamde goedkope vlaggen”, zegt 
Schippers. “Een rederij uit pakweg een West-Europees land vaart onder de 
vlag van een land waar de regelgeving minder strikt is. Zo kan de rederij de 
standaarden van de werkomstandigheden nog wat lager leggen.” 

De omstandigheden op een schip kunnen dan ook ronduit slecht zijn. 
Gazet van Antwerpen liet een inspecteur van het ITF aan het woord. Het 
ITF is de internationale transportvakbond die controleert hoe de leef- en 
arbeidsomstandigheden zijn van de zeevaarders. Niet-geregistreerde of 
onbetaalde overuren, overschrijdingen van de wettelijke maximumtermijn 
om mensen aan boord te hebben, inbreuken op de basisvoorzieningen 
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zoals douches en toiletten, vieze 
keukens met beschimmeld en rot 
eten dat klaarligt om opvarenden 
met een voedselvergiftiging op te 
zadelen, medicatie die lang vervallen 

is... Het is maar een bescheiden greep 
uit de waaier aan wantoestanden die 
de inspecteur beschrijft en die veel 

weg hebben van huisjesmelkerij op zee. 

De taken die het Zeemanshuis op zich neemt, zijn heel divers en de prioriteiten 
zijn ook veranderd. “Onze belangrijkste taak is nu het bezoeken van schepen”, 
stipt Schippers aan. “Vroeger zag je als zeevaarder een stuk van de wereld. Nu 
ligt een schip soms maar een dag aan wal. Het grootste deel van de zeevaarders 
heeft daardoor geen tijd om het schip te verlaten. Zo kunnen we hen bijstaan 
waar nodig. Sinds corona hebben we een rollende winkel. Een bestelbusje 
waarmee we vijf dagen van de zeven naar de Antwerpse haven rijden en dat 
enkele belangrijke food- en non-foodartikelen voor de zeevarenden bevat.” 

conventie zonder tanden 
In 2006 werd de Maritime Labour Convention in het leven geroepen die 
zeelieden moet beschermen. Al valt dat in de praktijk flink te relativeren. 
Volgens die conventie mogen zeelui maximaal 72 uur per week werken, dat is 
bijna het dubbele van een werkweek in België. Ook blijkt dat er vaak langer 
wordt gewerkt, maar dat adequate controlemechanismen ontbreken. Volgens 
dezelfde conventie mogen zeevaarders maximaal twaalf maanden aan een stuk 
aan boord blijven. “Om geld te besparen op de vluchten van en naar huis houden 
rederijen zich evenmin altijd aan deze regel. Denk aan het schip in Antwerpen 
waar twee Vietnamezen werden ontdekt die al 21 maanden aan boord waren.”

Rederijen gaan soms erg ver om zoveel mogelijk geld te verdienen. Niet zelden 
zijn de zeelieden die al in een precaire situatie zitten het kind van de rekening. 
Schippers geeft een cynisch voorbeeld: “De Filipijnse crew van een schip mocht 
zich niet laten vaccineren tegen COVID-19. We hebben de kapitein toch overstag 
doen gaan. De crew kon zich gratis laten vaccineren, maar er waren adminis-
tratieve kosten voor een bedrag van 35 euro. Hoewel de rederijen goed geld 
verdienen, moest de crew die administratieve kosten zelf ophoesten.” 

De zeemansmissies zijn niet afhankelijk van rederijen, ook vallen ze onder 
niemands paraplu. “Dat zorgt ervoor dat wij als vertrouwenspersonen kunnen 
optreden voor de zeevaarders. Zij kunnen met hun klachten bij ons terecht. 
Dan stellen wij de vraag: wat wil de zeevaarder? We gaan niets tegen iemands 
zin doen. Zeker omdat blacklisting een probleem is in de sector. Na elke vaart 
stelt de kapitein een rapport op dat ook het uitzendkantoor bereikt waarmee 
de rederijen samenwerken. Als dat kantoor weet heeft van moeilijkheden of 
protest, ga je als zeevaarder niet makkelijk aan nieuw werk geraken.” 
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OP ZOEK NAAR GOD
Elke student komt vroeg of laat in aanraking met christelijke relieken. 
Of het nu een Mariabeeld is dat over je uitkijkt bij het binnengaan 
van een studentencafé of kerkklokken die je er op weg naar de les 
aan herinneren dat het toch echt al twee uur is en je dus te laat bent. 
De relieken lijken de dag van vandaag hol, en God vergeten. Het 
christendom is echter meer dan oude relieken, ook vandaag. Tussen 
de Mariabeelden en kerkklokken rondom de Stadscampus vind je 
ook plaatsen die vanuit een christelijke invalshoek opvang bieden 
aan studenten. Drie christenen die hieraan meewerkten, delen hun 
verhaal en hun visie op het christendom in een veranderende wereld. 

In de Prinsstraat ligt Zomaar een Dak, de pastorale dienst van UAntwerpen. 
Studenten kunnen hier op lesdagen terecht voor een studieplek, gratis koffie 
of een gesprek met een van de vier pastors onder wie Gert Van Langen-
donck. “We bieden studenten of personeelsleden verdiepende activiteiten 
of goede gesprekken aan, waarbij je over levensbeschouwing kan bijleren, je 
je eigen positie daarin op het spoor kan komen en daarin kan groeien.” Ook 
zijn collega Xenia Geysemans benadrukt het belang van gesprekken. “Alles 
draait er eigenlijk om een goede relatie op te bouwen. We luisteren naar hun 
verhaal en accepteren het zoals het verteld wordt.” Beiden zijn katholieke 
christenen die na hun studie Theologie in de functie begonnen zijn.

Amper een straat verder, in de Lange Winkelstraat, ligt de Brabantse 
Olijfberg, een protestantse kerk die een lokaal ter beschikking stelt aan 
Ichtus Antwerpen. De leden van die studentenvereniging (die niet verbonden 
is aan UAntwerpen, n.v.d.r.) houden van dinsdag tot en met donderdag hun 
lokaal open voor iedereen als studieplek en bieden gratis koffie, thee en 
koekjes aan. Daarbovenop organiseren ze lezingen, Bijbeldiscussies en 
ontspanningsactiviteiten. “Ichtus is een christelijke studentenvereniging die 
zich inzet voor drie pijlers: gemeenschap, relevantie en het evangelie. We 
willen graag een community zijn voor alle studenten, maar de meeste van 
ons zijn christelijk.” Zo beschrijft Aron van Velzen de studentenvereniging 
waarvan hij sinds vorig academiejaar praesidiumlid is. Aron is protestants, 
net als het merendeel van Ichtus, en zit nu in zijn laatste semester van de 
bachelor Leerkracht.
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feit, mysterie, geschenk
Geloof is een woord dat door iedereen anders ingevuld wordt. Aron neemt het 
Nieuwe Testament zeer letterlijk. “Ik geloof omdat ik heb gehoord over wat er 
is gebeurd met Jezus Christus. Jezus is herrezen uit de dood en daar zijn wat mij 
betreft sterke historische argumenten voor. Ik ben ervan overtuigd dat dat echt 
is gebeurd.“ Bij Xenia ligt het anders. “Ik geloof niet dat er maar één waarheid 
is. Ik denk dat we allemaal vertoeven in een waarheid en door met elkaar in 
gesprek te gaan kunnen we meer objectiviteit vinden in een grote subjectieve 
poel. Ik geloof omdat ik ben geraakt door het Christusmysterie. Ik ben eigenlijk 
gelovig geworden door mijn studies, ik ben niet gelovig opgevoed. Mijn geloof 
groeit alleen maar meer sinds de geboorte van mijn dochter. Als je ziet dat je als 
vrouw – samen – zoiets kan maken, is dat een wonder. Voor mij zijn die dingen 
de kleine knipoogjes van het Rijks Gods.” Gert is bondig: “Geloof is een geschenk 
dat ik heb gekregen.”

heden ten dage
De hedendaagse kerk in België krijgt veel te verduren, om maar te beginnen 
met de dalende hoeveelheid kerkgangers. Xenia ziet dat niet per definitie als 
iets slechts. “Vroeger had de Katholieke Kerk een monopolie, maar toen zaten 
er veel mensen in de kerk puur om de hoop te vergroten. De groep die nu gaat, 
is kleiner, maar misschien wel intenser gelovig.” Aron sluit zich daarbij aan. 
“Het geloof was hier groot, maar dat heeft er misschien voor gezorgd dat het 
inhoudsloos is geworden: meer een traditie dan een levend geloof.”

Op de vraag of christendom nog relevant is, zeggen alle drie volmondig ja, maar 
ze verschillen van mening over de exacte invulling. Xenia beschouwt religie 
en spiritualiteit als iets vloeibaars. Ze denkt dat het christendom een hulp 
kan bieden aan de vele jongeren die denken dat er iets abstracts is boven de 
mensen, die in het ‘ietsisme’ geloven, maar toch in meer willen geloven. Aron 
ziet het anders: volgens hem is het christendom de waarheid en daarmee voor 
iedereen de oplossing. 

“De boodschap van Jezus is dat uiteindelijk alles goed zal zijn. Het enige wat 
wij als mensen moeten doen, is de uitgestoken hand van God aannemen”, 
beschrijft Gert. Aron noemt het een uitweg uit de wereld waarin het zo vaak 
fout gaat. Dat klinkt misschien escapistisch, maar zowel Gert als Aron stellen 
duidelijk dat het christendom draait om het leven hier en nu. “Je hebt een grote 
verantwoordelijkheid om hier op aarde anderen de liefde van Jezus te tonen 
en als christen te leven”, zegt Aron. Gert sluit zich daarbij aan: “Onze taak als 
christenen in de samenleving bestaat erin om handen en voeten te geven aan 
het goede dat God met mensen voorheeft.”

Godvergeten
In een gesprek over het christendom vandaag is Godvergeten de olifant in de 
kamer. De serie over het jarenlange misbruik binnen de Katholieke Kerk in België 
lanceerde een groot maatschappelijk debat over de rol van de Kerk. ”Allereerst 
gaan onze gedachten naar de slachtoffers en het leed dat zij hebben moeten 
meemaken”, begint Gert zijn antwoord op de vraag, iets wat Aron en Xenia 
beamen. Gert gaat verder: “Voor mij persoonlijk heeft de serie een kleine crisis 
veroorzaakt. Ik vind het moeilijk en confronterend dat zoiets kon gebeuren in 
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een instelling waarvan je net mag verwachten dat ze weerbarstig tegenover 
zulk misbruik staat.” 

Hoewel Xenia het eveneens pijnlijk vond, had ze een andere reactie: “Het 
doet geen afbreuk aan mijn geloof. De Kerk is meer het omhulsel. Voor 
mij gaat het om de kern en dat is het Christusmysterie en de bijhorende 
goddelijke liefde.” Beiden merken op dat het bij gelovige jongeren weinig 

lijkt te spelen; zelf kregen ze alleszins 
geen vragen van jongeren toen 

de serie op tv kwam. Moet er 
verandering komen? Zowel 
Gert als Xenia vinden dat dat 

nodig is en dat de Kerk daarover 
volop reflecteert. Het proces 
groeit om de Kerk horizontaler 
in te delen, maar het neemt tijd 
in beslag. 

Voor Aron is het nog anders. Als 
protestant is hij geen deel van 
de Katholieke Kerk. Hij noemt 
het een blaam op het christelijke 
geloof, maar benadrukt dat het 
geloof meer is dan de Katho-
lieke Kerk.

op zoek naar elkaar
Het christendom heeft bij velen een negatieve connotatie. Dat is niet geheel 
onterecht als we Godvergeten zien, maar dat neemt niet weg er nog steeds 
studenten met de vraag zitten of er iets groter is. Het neemt evenmin weg 
dat velen nood hebben aan verbondenheid in een wereld van alsmaar 
oprukkend individualisme. De christenen rondom de Stadscampus lijken 
alvast hun lessen getrokken te hebben. Plaatsen van uitsluiting van anders-
gelovigen hebben plaats geruimd voor plekken waar iedereen welkom is; 
boodschappen van verbondenheid zijn er geen holle leuzen. Conformiteit 
afdwingen is vervangen door open discussies voeren. Macht en aanzien 
hebben geweken voor laagdrempeligheid en gelijkheid. De harde kerk-
banken zijn alvast vervangen door comfortabele zetels. Waar er vroeger 
conflicten waren tussen katholieken en protestanten, zien we Ichtus en 
Zomaar een Dak die de Sint-Ignatiuskapel delen. Sterker nog, Zomaar een 
Dak heeft ook een islamitische medewerker en de locatie wordt ook voor 
islamitische diensten gebruikt.

Toch moet de kritische bemerking gemaakt worden dat die ruimten klein zijn 
en geen massa’s mensen aantrekken. In een wereld met naar schatting meer 
dan twee miljard christenen is het dan ook twijfelachtig dat die twee kleine 
organisaties een grote impact zullen hebben. Op veel plaatsen worden 
mensen nog steeds uitgesloten op basis van christelijke ideeën en geeste-
lijk machtsmisbruik is allesbehalve de wereld uit. Als tegenreactie daarop  
ontwikkelen elders mensen een afkeer voor christelijke ideeën. De toekomst 
zal moeten uitwijzen of het tij te keren valt. 

tekst: Myrddin-Merlijn Groffi
beeld: Amber Peeters
lay-out: Emma Mertens

KOMT EIGEN FINANCIERINGSMODEL NIET NA
Een onvermijdelijk thema de komende rectorverkiezingen zal zijn: geld. 
Sinds 2008 zijn de Vlaamse hogescholen en universiteiten in totaal 349,5 
miljoen euro misgelopen omdat de Vlaamse overheid haar eigen finan-
cieringsbeloftes niet nakomt. Dat heeft uiteraard ook gevolgen voor 
UAntwerpen. 

Het Vlaams financieringsmodel bevat parameters op basis waarvan universi-
teiten en hogescholen geld krijgen van de Vlaamse overheid. Die parameters 
krijgen een kwantitatieve invulling: hoe meer studiepunten er binnen een 
universiteit worden opgenomen, maar ook hoe meer doctoraten of publicaties 
een universiteit aflevert, hoe meer geld een universiteit ontvangt. 

De Vlaamse Interuniversitaire Raad, het overlegorgaan van de Vlaamse univer-
siteiten, trapte het academiejaar af met het Verkiezingsmemorandum 2024, 
dat als een onheilspellende noodkreet leest. De Vlaamse Regering komt de 
afspraken van het financieringsmodel niet na. Ze onderindexeren alle compo-
nenten binnen de basisfinanciering (de werkings-, investerings- en sociale 
toelagen), stelden in 2016 en 2021 de decretaal voorziene groeipaden uit tot 
minstens 2024-2045, voerden een reeks lineaire besparingen door in 2011 en 
2015, en kenden de decretaal voorziene kliks niet toe in 2015, 2016, 2021 en 2023. 
Die kliks houden in dat bij een toename van 2% van de studenten de toelagen 
ook met 2% stijgen. Alles opgeteld zorgt dat ervoor dat de hogescholen en 
universiteiten sinds 2008 een bedrag van 349,5 miljoen euro zijn misgelopen. De 
periode 2020-2022 neemt hier 136 miljoen euro voor haar rekening.

Vooral de onderindexering slaat flinke gapen in de begroting: de universiteiten 
zagen zo 194,7 miljoen euro door de neus geboord de afgelopen vijftien jaar. 
Ook het overslaan van de kliks is een zorgenkind. Hierdoor zijn de hogescholen 
en universiteiten al 73,8 miljoen euro misgelopen, daarvan was ruim 51,3 miljoen 
euro bedoeld voor de universiteiten. 

Ook de Organisatie voor Economische Samenwerking en Ontwikkeling heeft 
weet van de problematiek: “Publieke middelen vormen de belangrijkste bron 
van inkomsten voor het hoger onderwijs. De middelen zijn het afgelopen 
decennium niet meegestegen met de toename van het aantal studenten, wat 
een daling van financiering per student in reële termen als consequentie heeft.”

We vroegen UAntwerpen hoeveel middelen ze de afgelopen jaren zo is 
misgelopen. Die laat weten dat het bedrag van de onderfinanciering alleen is 
berekend en gecommuniceerd op Vlaams Universitair niveau, juist om pole-
mieken te vermijden. Ze liet hierbij weten dat UAntwerpen goed is voor 14% 
van het financieel marktaandeel dat wordt gebruikt voor de verdeling van de 
werkingsmiddelen. “Dat levert uitdagingen op quasi alle vlakken op, zo maken 
de zeer beperkte investeringsmiddelen het onmogelijk om aan de gevraagde 
duurzaamheidsvereisten te voldoen.”

tekst: Matthias Vangenechten
beeld: Lena Vercammen
lay-out: Emma Mertens
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In aanloop van de rectorverkiezingen schrijft onze redacteur 
enkele brieven aan de toekomstige rector waarin hij zich zo vrij 
voelt aanbevelingen en suggesties te doen. Ditmaal wil hij het 
hebben over eenieders welzijn.

Geachte toekomstige rector

Laat ik beginnen met een kleine ontboezeming. Fout, ik heb geen KU 
Leuven-merchandise gekocht om onder de kerstboom te leggen. Er is 
nog tijd. Wel mijmer ik soms over de bevindingen die in de welzijns-
enquête van UAntwerpen (editie 2020) staan, te meer omdat ik de 
editie van 2016 met veel interesse heb gelezen en ook herlezen. Helaas 
worden de resultaten van de meest recente versie niet gepubliceerd, 
u kent inmiddels mijn verdriet hieromtrent. Dus wat moet een mens 
dan? Inderdaad, zelf een welzijnsenquête voeren. Ik mailde lukraak 
academici uit alle faculteiten om te vragen hoe hun welzijn en dat van 
studenten kan worden verbeterd en wachtte geduldig op een enthou-
siast antwoord. Wat ik hieruit leerde valt misschien niet wetenschap-
pelijk en statistisch te onderbouwen, dat geef ik olijk en grif toe, maar 
het is daarom niet minder leerrijk.

Bepaalde kwesties werden door de academici met wie ik sprak − ik durf 
niet uit te sluiten dat u een van hen was − met een constante regelmaat 
aangehaald als oorzaak van piekende stressnivaeus. Staan bovenaan: 

de zoektocht naar externe financiering en het tijdrovende uitschrijven 
van onderzoeksprojecten met minimale slaagkansen. Nek-aan-nek 
daarmee: het gebrek aan appreciatie voor goed onderwijs, veelal dankzij 
de klemtoon op onderzoek binnen de spreidstand tussen onderzoek, 
onderwijs en dienstverlening. De numerieke evaluatie van academici 
en de continue druk om geld in het laatje te brengen staan bovendien 
op gespannen voet met het publieke karakter van universiteiten. 
Academici gaan denken en handelen in functie van de parameters 
waarop ze worden beoordeeld: dat wakkert de verleiding aan om 
onderzoeksprojecten in te dienen die niet noodzakelijk veel relevantie 
hebben, maar waarvan de slaagkansen het hoogst zijn. Er is een indivi-
duele verantwoordelijkheid, zeer zeker, maar het valt niet te ontkennen 
dat de druk om te publiceren academici systematisch kwetsbaar maakt 
voor wetenschapsfraude.

Ik wil van deze brief ook gebruikmaken om mijn dank te betuigen aan 
alle academici die ik de afgelopen tijd sprak en die een uur of meerdere 
uren tijd vrijmaakten om hun visie uiteen te zetten en bijwijlen hun hart 
te luchten. Het is allesbehalve evident om je kwetsbaar op te stellen 
tegenover een student die toevallig af en toe dingetjes schrijft voor 
een studentenblad. Mijn persoonlijke observatie is dat het soms nog 
minder evident is om je hart te luchten bij collega’s binnen dezelfde 
universiteit. Een competitief systeem dat een grote prestatiedrang eist 
van het individu tast onherroepelijk het sociaal weefsel aan. Nogal wat 
academici die ik sprak missen ondersteuning en ervaren de universiteit 

als een individualistische omgeving. Maar goed, kun je verbondenheid 
verwachten als je strompelt van de ene tijdelijke deeltijdse aanstelling 
naar de volgende tijdelijke deeltijdse aanstelling, van onzekerheid 
naar onzekerheid? Zo zijn er academici die tegelijk vier verschillende 
deeltijdse statuten aan UAntwerpen bekleden en een handvol geleerde 
fiscalisten nodig hebben om hun belastingbrief in te vullen. Het gemis 
aan sociaal weefsel heeft een weerslag op het persoonlijke welzijn. 
Een sterker middenkader kan bijdragen aan een remediëring van 
dat probleem, net zoals een betere samenwerking tussen personen, 
onderzoeksgroepen en faculteiten dat kunnen. Alleen komen we daar 
bij een wortel van het probleem: de evaluaties zijn niet gericht op het 
presteren van groepen, maar op individuen; wat de onderlinge wedijver 
aanwakkert. Lieve toekomstige rector, ik snap dat hiervoor geen 
pasklare oplossingen zijn, maar ik vind het wel nuttig u deze bevinding 
te signaleren.

Ik kan overigens niet uitsluiten dat u mijn brief bent beginnen lezen en 
met uw ogen rolde toen u het woord welzijn las, om mijn brief voorts 
onaangeroerd te laten. Het zou een jammerlijke smet zijn op onze 
inmiddels innige band, maar vrees niet. Hoewel u me misschien een 
sneeuwvlokje vindt omdat ik belang hecht aan zorgzaam met elkaar 
omgaan, neem ik zulks niet persoonlijk. Misschien vindt u wel dat het 
te veel over welzijn gaat. Misschien vindt u al dat gedoe over welzijn 
en inclusiviteit woke gepamper. Misschien vindt u dat wie geen hitte 
verdraagt uit de keuken moet blijven en gelooft u dat door voldoende 
eieren tegen de muur te gooien de sterksten het wel overleven. Het 
zijn geluiden die ook leven onder academici, dus u hoeft zich niet 
eenzaam te voelen. Het doet me denken aan “We spelen Champions 
League”, wat als verweer werd gebruikt voor het grensoverschrijdende 
gedrag bij de Nederlandse talkshow De Wereld Draait Door. Wie aan 
de top wil meedraaien, moet een harde cultuur maar verdragen. Sta 
me toe beleefd te blijven: een belachelijke logica. Zorgen voor elkaar 
hoeft kwaliteit niet in de weg te staan, net zomin harde competitie 

garantie is voor kwaliteit. Wel integendeel, uit Amerikaans onderzoek 
blijkt ook dat hard leiderschap niet productief is, maar net schadelijk 
voor personen en organisaties. Je kunt de lat hoog leggen zonder van 
mensen puree te maken. Je kunt als universiteit inclusief zijn zonder 
aan kwaliteit in te boeten. Dat is mijn heilige overtuiging. En de uwe?

Met openlijke groeten

Matthias

PS  Academici die nooit een mail van mij hebben ontvangen en zich 
(terecht!) over het hoofd gezien voelen, kunnen me altijd contacteren. 
Ik breng om het goed te maken koekjes mee. 
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QUOTA: VALSTRIK OF OPLOSSING?
Te volle aula’s, alternatieve examenvormen en minder vaardigheids-
trainingen. Bij de studie geneeskunde is er te weinig geld of zijn er 
te veel studenten. Het aantal studenten dat mag beginnen aan de 
opleiding geneeskunde stijgt elk jaar, maar dit jaar was de stijging 
enorm. Vorig academiejaar waren er 1276 eerstejaars, dit jaar 1598. 
Voor de niet-wiskundigen onder ons: een groepje geneeskunde-
studenten dat vorig jaar uit vier bestond, bestaat dit jaar uit vijf. Dat 
klinkt gezellig, maar voor die vijfde is er geen geld.

Ik sprak met Max Kips, voorzitter van het Vlaams Geneeskundig Studen-
tenoverleg (VGSO), dé schakel tussen geneeskundestudenten en landelijke 
beleidsmakers, en Nafisa Abubakar. Zij is als vertegenwoordiger van UAnt-
werpen onderdeel van diezelfde organisatie. “We hebben een artsentekort. 
Het verhogen van de artsenquota is dus in principe een goed idee, maar er 
zijn vooraf onvoldoende maatregelen genomen om de universiteiten daarop 
voor te bereiden”, legde Nafisa uit. Over het artsentekort nuanceert Max: “Er 
is een relatief artsentekort, waarbij niet elk specialisme eenzelfde werkdruk 
kent. De verdeling is verkeerd. Iedereen kent wel het verhaal van de derma-
toloog waar je zes maanden moet wachten op een afspraak.” Nafisa vult aan:  
“Momenteel lijkt het erop dat de federale overheid meer huisartsen wil.”

meer of minder huisartsen
Het idee dat een verhoogde instroom leidt tot meer huisartsen is niet gek. 
Vanaf 2025 worden er subquota ingevoerd; die bepalen zowel hoeveel 
arts-specialisten er maximaal worden opgeleid als de onderlinge verdeling 
tussen de specialisaties. Wanneer die subquota gelijk blijven en er meer 
net-afgestudeerde artsen zijn, worden er relatief gezien minder van hen 

toegelaten tot een arts-specialistenopleiding. Daardoor zal een carrière in 
de huisartsgeneeskunde vaker overwogen zal moeten worden, met meer 
huisartsen tot gevolg. Het voorzichtig dwingen richting de huisartsengenees-
kunde kent ook een keerzijde. “We willen niet dat iemand zes jaar studeert 
om een beroep uit te voeren waarin die geen zin heeft en waardoor die 
misschien zelfs een slechte arts zal zijn”, reageert Nafisa bezorgd.

verhoogde quota
Om de stijging van het aantal studenten te bekostigen, is eenmalig vijftien 
miljoen euro over de universiteiten verdeeld. Kort na publicatie van haar 
persbericht over de impact van de verhoogde instroom, kreeg het VGSO van 
kabinet Weyts de mededeling dat er jaarlijks tien miljoen euro extra over 
de geneeskundefaculteiten verdeeld zal worden. Die bedragen werden door 
de decanaten van verschillende universiteiten, voor bekendmaking van de 
blijvende quotaverhoging, als voldoende beschouwd.  

“We zien nu al kinderziekten optreden die later tot problemen kunnen leiden, 
zoals bij UGent, waar mensen bijvoorbeeld geen zitplaats hebben in de aula. 
Bij UAntwerpen zitten de bottlenecks vooral bij het vaardighedenonderwijs 
en de anatomiezaal. Geneeskunde is een nicherichting, die heel heterogeen 
is in haar lesvormen. Een van de voordelen van UAntwerpen, waar studenten 
actief voor kiezen, zijn de lessen in kleine groepjes. Dat blijven garanderen 
met zulke grote groepen is gewoon niet mogelijk. Dit jaar lukt dat nog net 
met de eerstejaars, maar als daar in de masteropleiding studenten uit 
Hasselt bijkomen (UHasselt heeft enkel een bacheloropleiding, n.v.d.r.) is dat 
misschien niet meer mogelijk”, licht Max toe.
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quota per instelling
Over het instellen van een quotum per universiteit is de mening van het VGSO 
duidelijk. “Het is een voordeel van Vlaanderen om via een centrale selectie 
aan elke universiteit te kunnen studeren. In Nederland is dat helemaal anders. 
Ik denk dat we absoluut niet naar zo’n systeem moeten evolueren”, beweert 
Max stellig. In Nederland heeft elke universiteit een eigen quotum en toela-
tingsvisie, acht visies in totaal, dus uiteraard ook acht websites met een onge-
structureerde informatievoorziening. De ene werkt met toelatingstoetsen, een 
andere met motivatiebrieven of schoolcijfers, maar de meeste kiezen voor 
een onbegrijpelijke pseudorandom combinatie van eerdergenoemde ideeën.

artsen opleiden zonder grenzen
Een afgestudeerde geneeskundestudent wordt pas arts bij het verkrijgen van 
een RIZIV-nummer. Op federaal niveau worden er jaarlijks twee afzonderlijke 
aantallen RIZIV-nummers bepaald, een voor Wallonië en een voor Vlaanderen. 
De theorie: Wallonië en Vlaanderen zorgen er door middel van een instroom-
beperking voor dat elke geneeskundestudent na zes jaar een RIZIV-nummer 
kan krijgen. Nu de praktijk: Vlaanderen zorgt met een toelatingsexamen voor 
die beperkte instroom. Wallonië had 25 jaar lang geen instroombeperking 
en kwam daardoor jaarlijks RIZIV-nummers te kort. Dat Waalse fenomeen 
noem ik als redacteur graag het artsen-opleiden-zonder-grenzenmodel. Een 
soort Artsen zonder Grenzen, maar dan zonder mensen in nood te helpen, 
publiek respect en donaties. Eigenlijk helemaal geen Artsen zonder Grenzen 
bedenk ik me nu. Tot onvrede aan Vlaamse zijde reikte de federale overheid 
elk jaar opnieuw extra RIZIV-nummers uit aan Wallonië, waardoor het model 
onbestraft bleef. “We hebben een lange historie meegemaakt”, vertelt Max, 
“waarin we zaken aan de andere kant van de taalgrens absoluut niet vonden 
kunnen.” Of deze onvrede heeft geleid tot een wraakzuchtige quotaverhoging 

van minister Weyts is onbekend. Het artsen-opleiden-zonder-grenzenmodel 
heeft ook geleid tot een overschot aan artsen in Wallonië. Mede hierdoor 
heeft federaal minister van Volksgezondheid Frank Vandenbroucke vorig jaar 
een akkoord met Wallonië bereikt, waardoor daar vanaf huidig academiejaar 
een vergelijkbaar toelatingsexamen is als in Vlaanderen.

In het kort, die vijfde geneeskundestudent leidt tot veel discussie, maar als 
het lukt de kwaliteit van de opleiding geneeskunde te garanderen, kan die 
huisarts worden of voor Artsen zonder Grenzen gaan werken. Kwaliteitsvol 
onderwijs blijft het speerpunt van het VGSO. Max benadrukt: “We willen dat 
studenten die nu starten, een minstens even kwaliteitsvolle opleiding krijgen 
als wij hebben gehad.” 

tekst: Thijs van Dambeeld: Emma Mertenslay-out: Emma Mertens
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BSO AAN UANTWERPEN
Dat de overgang van het middelbaar naar de universiteit een 
grote stap is, heeft iedereen aan den lijve ondervonden. Zeker 
voor studenten zonder klassieke vooropleiding zijn universitaire 
studies een uitdaging. Toch stromen er elk jaar leerlingen uit het 
BSO door naar onze universiteit. Wat drijft hen om de sprong in 
het onbekende te wagen?  

Alvorens we ons toespitsen op het reilen en zeilen van studenten met 
een BSO-achtergrond, verduidelijken we eerst de organisatie van het 
secundair onderwijs. Het huidige systeem zit namelijk in een overgangs-
fase. Momenteel kunnen leerlingen uit het BSO pas verder studeren na 
een zevende jaar. In het nieuwe systeem krijgt het beroepsonderwijs de 
naam arbeidsmarktfinaliteit. Leerlingen die afstuderen in een arbeids-
marktfinaliteit krijgen een diploma niveau drie waarna ze een voorbe-
reidend jaar hoger onderwijs of een arbeidsmarktgericht zevende jaar 
kunnen volgen. Na een arbeidsmarktgericht jaar kunnen leerlingen 
doorstromen naar een graduaatsopleiding, wat een mogelijke toegangs-
poort is tot professionele of academische bachelors.  

De resultaten van de onderwijshervormingen zullen we pas over 
enkele jaren zien. De meest recente cijfers van het Agentschap voor 
Hoger Onderwijs gaan over het academiejaar 2021-2022. In dat jaar 
waagden een honderdtal studenten uit het BSO de overstap naar een 
 aca dem ische bachelor. In datzelfde academiejaar startten dertien 
studenten uit het BSO aan UAntwerpen. Dit academiejaar schreven 
maar liefst achtentwintig studenten uit het beroepsonderwijs zich in 
aan onze universiteit. Onderwijswetenschapper Peter Van Petegem 

(UAntwerpen) reageert voorzichtig positief: “De redenen waarom leer-
lingen in een beroepsopleiding terechtkomen zijn divers. Aan de ene 
kant zijn er jongeren die niet overweg kunnen met abstract denken 
en daardoor betere resultaten halen in een beroepsgeoriënteerde 
richting, anderzijds zijn er leerlingen die wel de competenties hebben 
om abstract te denken maar omwille van uiteenlopende redenen in het 
zogenaamde watervalsysteem terechtkomen. Het is een mooie zaak als 
deze mensen gemotiveerd de overstap naar de universiteit maken.” 

Jordi Van Keer, masterstudent Geschiedenis, is een van de studenten die 
het fameuze watervalsysteem heeft doorzwommen: “Ik ben begonnen 
in het ASO om uiteindelijk in de BSO-opleiding Logistiek te belanden. 
Omdat ik moeite had met het bijhouden van notities is het in het ASO 
en het TSO misgelopen. Tijdens de examens wist ik vaak niet meer wat 
we gezien hadden in de les. ”Na een bevlogen presentatie over Martin 
Luther King vatte Jordi de droom op om leraar te worden en schreef zich 
in voor een lerarenopleiding geschiedenis en PAV (project algemene 
vakken). “Omdat de studies vlot waren verlopen, volgde ik na het 
behalen van mijn lerarendiploma een schakelprogramma als voorberei-
ding op de master Geschiedenis. Met een masterdiploma kan ik later in 
een hogere graad lesgeven.” 

Dries Goossens, masterstudent Productontwikkeling, doorliep een heel 
ander traject. “In het middelbaar volgde ik zes jaar Houtbewerking. 
Omdat ik interesse had in de theorie achter de praktijk heb ik een 
zevende jaar gevolgd met het oog op hogere studies. Ik was eerst van 
plan om naar de hogeschool te gaan, maar Productontwikkeling op 
universitair niveau sprak mij meer aan.” 
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Meteen de overstap maken van een beroepsopleiding naar een universitaire 
richting is geen evidente keuze als je de slaagkansen in gedachten houdt. Van 
Petegem haalt er enkele cijfers bij: “In het academiejaar 2021-2022 bedroeg 
het gemiddeld studierendement van studenten uit het BSO in academische 
bachelors 25,4%. Het studierendement drukt het percentage behaalde studie-
punten uit.  Een gemiddeld studierendement van 25% wil dus zeggen dat 
studenten uit het BSO pakweg vijftien studiepunten behalen.” Door de lage 
slaagkansen in het eerste jaar halen studenten uit het BSO nauwelijks de eind-
streep. Driekwart van de gestarte studenten in het hoger onderwijs haakt af. 
Slechts 8% procent behaalt een bachelordiploma in de voorziene studietijd van 
drie jaar. Aan onze universiteit namen vorig academiejaar maar vier studenten 
met een BSO-vooropleiding een bachelordiploma in ontvangst. Dries behoort 
tot de selecte groep van studenten die een diploma behaalde zonder van het 
modeltraject af te wijken. Toch verliepen zijn studies niet zonder slag of stoot. 
“Ik moet veel harder werken dan andere studenten omdat ik soms niet over 
de basiskennis beschik die ik nodig heb voor theoretische vakken.” Voor Jordi 
blijft het academisch jargon de grootste struikelsteen. “Tijdens de colleges 
zoek ik moeilijke woorden steeds op. Als het kan, probeer ik de leerstof ook op 
voorhand te bekijken zodat ik tijdens de les beter kan volgen.” 

Ondanks de moeilijkheden, voelt Dries zich thuis in zijn opleiding: “Als hout-
bewerker kan ik mijn handvaardigheid en technisch inzicht goed gebruiken in 
de praktijkvakken.” Ook Jordi blikt positief terug: “Omdat ik de afgelopen jaren 
met verschillende mensen in contact kwam, heb ik een breed wereldbeeld. 
BSO-scholieren hebben nu eenmaal een andere levensvisie dan universitaire 
studenten met een ‘klassieke’ vooropleiding.  Ik hoop later als leraar aan de slag 
te gaan in het BSO en leerlingen te motiveren met mijn verhaal.”     
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ZU HAUSE BEI ROBERT & 
CLARA  SCHUMANN

We weten allemaal dat muziek mensen samenbrengt. Vandaag de 
dag gaat dat van boybands tot Swifties, maar in de negentiende eeuw 
waren er andere sterartiesten. Toen bracht muziek het echtpaar 
Clara en Robert Schumann samen en creëerden ze samen het  
negentiende-eeuwse equivalent van The Eras Tour met hun piano-
concerto’s.

In het negentiende-eeuwse Duitse muziekleven schitterden Robert en Clara 
Schumann als toonaangevende figuren. Robert was componist, dirigent en 
muziekcriticus, terwijl Clara een gevierde concertpianiste en componiste 
was. Samen vormden ze een symbiotisch duo dat elkaar in kunst en leven 
beïnvloedde. 

Het Schumann-koppel was bevriend met muzikale grootheden zoals Joseph 
Joachim en Johannes Brahms. De samenwerking tussen Clara, Joseph en 
Robert werd een succesverhaal met 240 gezamenlijke concerten die diepere 
artistieke banden onthulden. Hoewel het publieke optreden eindigde in 
1889, bleven Joseph en Clara in huiselijke kring samenspelen. Het erfgoed 
van hun muzikale vriendschap wordt gevierd tijdens een concert met de 
naam Zu Hause bei Robert & Clara Schumann in AMUZ op 14 december. 
Pianiste Els Biesemans en violiste Anaïs Chen zullen werken vertolken die 
de unieke band tussen de muzikant-vrienden belichten. De voorstelling is 
een eerbetoon aan een tijdperk waarin muziek niet alleen gecomponeerd 
werd, maar ook geleefd en gedeeld. 

Wil je meeproeven van de muzikale vriendschapsband? Houd dan onze 
socials in de gaten! dwars geeft een duoticket weg voor de voorstelling op 
14 december in AMUZ.

Winterconcert UKA,-

Sint-Walburgiskerk, 

12/12

Wintercontert ASH, 
Aula Rector Dhanis,

14/12

Unlonely, 
Permeke,

20/12

Halte Poëzie, 
leesclub, Permeke,

27/1

CL
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dwars
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bolognaise

frieten

kroket

noedels

Panos

pasta

puree

rood vlees

rijst

soep

vegaworst

veggieburger SUDOKU
1.Lh7+ Pxh7 2.Txc3 
1.Lf6 gxf6 2.exf6 3.Pg6 hxg6

oplossing schaakpuzzels

SCHAAKPUZZELS
Studentenschaakclub De Rode Loper zegent ons elke editie 
met doordachte schaakpuzzels. De regels zijn eenvoudig: er is 
slechts één winnende zet(tencombinatie). Dat kan schaakmat 
zijn, maar ook materiaalwinst of net uit een dodelijke val 
ontsnappen.

W
IT AAN ZET

WIT AAN ZET
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VRAAG HET AAN COACH CONNY

Elke editie laat  Coach Conny in de problemen, bekommer-
nissen en diepste zielenroerselen van studenten duiken. Heb je 
zelf een onoplosbaar vraagstuk? Stuur je vragen en verzoeken naar 
contact@dwars.be en wie weet lost Coach Conny ze wel op in een 
volgende dwarseditie.

Hoi Coach Conny,

Het leven is zo verschrikkelijk duur. Dan gaat het niet alleen over mijn chiazaden 
die ik niet meer bij mijn lokaal biopunt koop, maar in bulk bij Kruidvat. Ook mijn 
lievelingsmango die over de hele wereld slechts in één natuurreservaat in Peru te 
vinden is, dreigt een luxeproduct te worden. Ik weet het echt even niet meer. Heb jij 
nog foodtips?

Liefs, Elle-Mieke 

Dag Elle-Mieke,

Potvolhavermelk zeg, misschien kun je om te beginnen eens normaal doen. Ik hoor 
dat meteen, jij bent zo’n kreng dat niet eet om in leven te blijven, maar om je unieke 
persoonlijkheid uit te stallen. En zeg me niet dat je zo’n allergisch type bent. Weet 
je waarom allergieën nuttig zijn? Om de zwakkelingen uit te filteren. Vroeger was 
het eten wat de pot schaft, de pot leren verdragen en als je pech had creperen van 
de buikpijn met de dood tot gevolg. Zoals sossen-voorzitters tolerant worden voor 
mensen met een andere huidskleur door met hen in contact te komen, zo worden 
kinderen tolerant voor voeding die ze niet verdragen door lekker te knabbelen van 
hun glutenrijke burger met een beker cola erbij. Oké, niet mijn beste voorbeeld, maar 
je snapt wat ik bedoel. Ik zeg niet dat het vroeger beter was, ik zeg wel dat het vroeger 
véél beter was. Onze Wesley (7) is het beste voorbeeld. De schat zit dit jaar al in de 
derde kleuterklas en is hiermee by far de slimste van de familie. Ik heb hem altijd 
op het hart gedrukt: het ontbijt is de voedzaamste maaltijd van de dag. Denk je dat 
ik hem granola met noten en een peer in boeddhavorm geef? Twee sandwiches met 
choco en een donut uit de voedselbank. Onze Jordan, die kreeg soms fruit mee naar 
school. Een abrikoos. Zelfs een keer een radijs. Hij is 11 en zit nu in het tweede leerjaar, 
dat krijg je dan. Voor het CLB onze Jordan weer begint te stalken met vragen over 
verwaarlozing: dat is veruit de grootste zonde in mijn overigens perfecte opvoeding 
van mijn kids die ik van de rechter nog mag zien.  

In sojamelk gedrenkte groeten,

Geachte Coach Conny,

Ik studeer Rechten. Kunt u binnen een termijn van 48 uur beves-
tigen dat u deze brief in goede orde hebt ontvangen?  

Met hoogachtende groet,

Henri

Sorry, jongeman. Ik kan je niet helpen. (En kun je geen aangete-
kende brief meer sturen? Je hebt geluk dat ik hem heb geopend. 
Aangetekende brieven belanden normaal altijd op de hoop met 
andere onbetaalde facturen en deurwaardersgeneuzel.)  

Sterkte met je leven,,
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To hate or not to hate? Niemand vroeg het, maar het antwoord is 
meestal ja. Het is niet omdat ik maandelijks dit hekelschrift neerpen dat 
ik daarom ook een hater ben. In wezen ben ik de meest opti mistische 
persoon binnen de redactie – alleen zet ik die versie van mezelf even 
aan de kant wanneer het nodig is. Het is namelijk beter om je frustra-
ties te uiten dan om ze op te kroppen. Deze keer vertel ik je over mijn 
ervaring met greenwashing. 

Het eerste waar ik me aan erger is de verzameling icoontjes die de recy clage-
stroom aangeeft. Je kent ze wel, de pijltjes in een driehoek met een cijfer of 
een aantal letters in. Achter die tekens schuilt geen enkele regelgeving. Ze 
betekenen dus ook niets: je zou een houten stoel met dat icoontje erop kunnen 
verkopen. Niemand zal je tegenhouden. Misschien denken mensen dan wel dat 
ze je stoel in hun PMD-zak mogen afdanken.

Het volgende waar ik het over wil hebben is de ophemeling van papier als 
vervanger voor plastic wegwerpproducten zoals zakjes, bekertjes of rietjes.
Persoonlijk drink ik liever cola zonder papiersmaak en proef ik liever meer 
pasta dan hout in mijn avondeten. Daarbij moet er alsnog een plastic coating in 
want − je raadt het nooit − papier heeft niet dezelfde materiaaleigenschappen 
als plastic. Ga maar eens een rietje in je tuin begraven en kijk of het volgende 
maand vergaan is. Bovendien zijn producten uit papier dikker, waardoor je dus 
veel meer materiaal nodig hebt en ook veel materiaal weggooit na het één keer 
te gebruiken. Ten laatste zijn de papieren varianten aanzienlijk minder stevig, 
waardoor je de keuze van de gebruiker om een zakje nog voor iets anders te 
gebruiken of een bekertje terug uit te wassen en te hergebruiken weghaalt. Als 
je al écht duurzaam gedrag wil vertonen, is het niet eens meer mogelijk.

Het ergste aan dat alles is dat mensen doen alsof het totaaloplossingen zijn, dat 
als je alle plastic zakjes uit papier maakt en iedereen elektrisch rijdt, het klimaat 

dan plots zal zeggen: “Oké, jullie hebben genoeg gedaan, ik zal niet meer drama-
tisch doen.” We spreken bijvoorbeeld allemaal over hoeveel groener het is om 
op stroom te rijden in plaats van op aardolie, maar daarbij wordt er niet gezegd 
dat de lithium-ionbatterijen die in zulke auto’s zitten vreselijk vervuil end zijn. 
Vraag je daarbij vooral niet af of er genoeg lithium op de planeet is om iedereen 
te voorzien van zo’n gigantische batterij.

Ik weet dat mijn haat in deze column 
vaak iets oppervlakkiger en grappiger 
bedoeld is, maar dit is even serieus. Het 
is niet altijd even gemakkelijk, maar 
het kan nooit kwaad om even stil te 
staan en na te denken of de dingen die 
je voorgeschoteld worden wel effectief 
‘groen’ zijn. Probeer vooral om zoveel 
mogelijk wegwerpproducten te weigeren 
en geen dingen te kopen die je niet nodig 
hebt. 

GREENWASHING
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Je zal het maar voorhebben: het ligt op het puntje van je tong en 
toch kan je er niet opkomen. Dat ene woord ontglipt je keer op keer. 
Ook dit jaar schiet  alle schlemielen in zulke navrante situaties 
onverdroten te hulp. Maandelijks laten we ons licht schijnen op een 
woord waar de meest vreemde betekenis, de meest rocamboleske 
herkomst of de grappigste verhalen achter schuilgaan. Mijn alscuses 
indien je deze editie maar niets vindt.

Ik ben erg lang op zoek geweest naar een goed woord en nog langer naar 
een beter woord, maar heb na lang overwegen en twijfelen toch besloten 
om het woord ‘alscuus’ te nemen om over te schrijven. Verschoning als jullie 
liever een ander  laatste woord hadden gehad. Daarnaast wil ik ook sorry 
zeggen aan de mededwarser die me geholpen heeft om dit woord onder 
mijn aandacht te brengen, misschien ben je wel teleurgesteld en had je je 
tijd liever in andere zaken gestoken dan mijn ellenlange twijfels te lezen.

Een alscuus is een ‘sorry’ om jezelf in te dekken zonder echt je excuses aan 
te bieden. Waarom zou je ook spijt betuigen mocht het geen probleem 
zijn? Als het echter wel een probleem is, wil je natuurlijk niet onbeleefd 
overkomen. De  term wint steeds meer populariteit. In 2022 werd het 
woord door Onze Taal genomineerd voor woord van het jaar en werd 
erover geschreven op de site van het Instituut van de Nederlandse Taal. 
Disclaimer, het woord staat nog niet in de Van Dale. Als je enkel laatste 
woorden verwacht die in de Van Dale staan, denk ik dat onze redactie daar 
wel een mea culpa voor wil slaan.

Het woord alscuus is een vertaling van het reeds bekende Engelse woord 
ifpology. Het werd vertaald door de Nederlandse schrijfster en journaliste 
Paulien Cornelisse. Zij gebruikte het woord voor het eerst in haar column 
voor de Volkskrant.  Zonder iemands intelligentie in twijfel te trekken 
is het misschien goed om te duiden dat het woord niet meer is dan een 
samenstelling van de woorden ‘als’ en ‘excuus’, spiegelend naar de Engelse 
variant van de woorden ‘if ’ en ‘apology’. Ook zonder letterlijke excuses kan 
je een alscuus aanbieden, ook hier een halfgemeende sorry als je het al 
door had.

Het schoolvoorbeeld van wie alscuses gebruikt zijn politici. Wanneer 
het hoofddoel is om reputatieschade te voorkomen, kan een sorry meer of 
minder immers geen kwaad. Als de Connor Rousseaus van deze wereld hun 
excuses aanbieden  “indien iemand zich gekwetst voelt”, gaat het minder 
om een oprechte spijtbetuiging en meer om een zwaktebod. Het voelt 
dan ook alsof diegene die zich verontschuldigd geen werkelijke waarde 
hecht aan waarover die zich, eventueel, excuseert. Probeer dus zelf deze 
excuses  te vermijden in formele contexten!  Al lachend onder vrienden 
kan je zeker  alscuses aanbieden, maar zorg er misschien voor dat je dat 
niet doet wanneer je mensen graag te vriend houdt. Ze kunnen namelijk 
kwetsend zijn, wanneer mensen door hebben dat je niet oprecht overkomt. 
 
Sorry als dat wat belerend overkwam. 
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het ligt niet aan jouw reilen en kwijlen

‘t is hoe de wind je bedwingt

hoe godgeschapen dagen je misvormen

tot een godverlaten hoopje historiek het ligt niet aan hoe je in je lucht stikt

‘t is hoe hij je beetneemt en blijft aanstaren

hoe je van de hoge heuvel valt

’t is hoe je niet meer reilt en kwijltGEEN VIJGENBOOM
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